


ŠLAPANICKÉ VÁNOCE
Neděle 25. 11. Rozsvícení vánočního stromu  

na Masarykově náměstí 
 17.00 YAMAHA KIDS
 17.30 Vystoupení dětí ze ZŠ Šlapanice
 17.55 Proslov paní starostky 
  a požehnání P. Jana Nekudy 
 18.00 Rozsvícení stromu 
  a vystoupení houslistky Ilony Stryové

Pátek 30. 11. Masarykovo náměstí
 16.30 Řazení vojsk, odchod na hřbitov a k pomníku 

vojenských lékařů, pietní akty

Sobota 1. 12. Masarykovo náměstí
 7.00 – 12.00 Burza militarií ve vestibulu MěÚ

Sobota 1. 12. Sokolovna
 14.30 Mikulášský maškarní rej na sokolovně

Neděle 2. 12. Muzeum Šlapanice
 9.00 – 17.00 Šlapanické Vánoce za tatíčka Masaryka 
  ( program pro děti )

Neděle 2. 12. Vánoční jarmark 
  na Masarykově náměstí
 9.00 Zahájení jarmarku
 9.30 MŠ Hvězdička
 10.00 Kulturní program NS Vrčka a soubor Relíček
 10.45 MŠ Ponětovice
 13.00 ZŠ Šlapanice
 14.00 Lucie a Nelly 
 14.30 Mažoretky LILI
 14.45 Hudební škola YAMAHA
 15.15 MŠ Zahrádka
 15.30 Hudební škola YAMAHA

Neděle 2. 12. Rozsvícení vánočního stromu 
  v Bedřichovicích
 16.30 Rozsvícení stromu
 17.00 Mistříňanka

Pátek 7. 12. Předvánoční zastavení  
na ZŠ Šlapanice

16.00 – 18.30  Jídelna a areál školy 

Neděle 9.12. Masarykovo náměstí
 16.00 Moje odpadky – hudební vystoupení
  ( hudba pro zlepšení životního prostředí ) 
 16.30 Vyhodnocení svozu odpadů a předání 
  cen nejlépe hodnoceným domácnostem
 17.00 Koncert kapely The People

Neděle 9. 12. Bedřichovice
 18.30 Koncert Cimbal Classic v KD Bedřichovice. 
  Vstupné 200 Kč.

Středa 12. 12. Česko zpívá koledy 
  a koncert Skyey Gospel
 17.45 Sraz na Masarykově náměstí
 18.00 Zpěv koled
 18.30 Koncert Skyey Gospel

Sobota 15. 12. Vánoční koncert Žalmana  
a spol.

 18.00 Sokolovna, vstupné 150 Kč, 
  počet míst je omezen

Neděle 16. 12. Masarykovo náměstí
 16.00 – 19.00 Reprodukovaná hudba 
  
Sobota 22. 12. Masarykovo náměstí
 16.00 – 19.00 Reprodukovaná hudba

Pondělí 24. 12. Hřbitov
 14.30 Koledování na hřbitově 
  s Dechovou hudbou Šlapanice

Středa 26.12. KD Bedřichovice
 20.00 Štěpánská zábava s kapelou Vyprahlo

Úterý 1. 1. 2019 Městský park
 18.00 Novoroční ohňostroj 

Přejeme Vám radostné a klidné 
prožití svátků vánočních.  

www.slapanice.cz

Přijď te si odpočinout, setkat se se svými přáteli a blízkými a načerpat vánoční atmosféru na Masarykově náměstí.



Autor: Jakub Mikšovský, šéfredaktor

ŠLAPANICKÝ
ÚVODNÍK

V době, kdy vychází poslední letošní 
Šlapanický zpravodaj, jsou Šlapanické 
Vánoce zhruba v polovině. Máme za sebou 
rozsvícení stromu jak na Masarykově 
náměstí, tak i v Bedřichovicích, a také tra-
diční Vánoční jarmark. Ještě nás například 
čeká koncert kapely The People (9. 12. 
od 16 hodin, Masarykovo náměstí) nebo 
Česko zpívá koledy, které jsme letos spo-
jili s koncertem Skyey Gospel, který bude 
následovat hned po zpěvu koled. Věříme, 
že z široké nabídky akcí, které se zde 
konají, si vybere takřka každý. 

Protože máme nové zastupitelstvo, ve 
kterém je hned několik nových tváří, udě-
lali jsme pro vás přehled všech zastupi-
telů i s jejich fotografi í. Důležitou součástí 
zpravodaje je také svozový kalendář na rok 

2019 a nové informace ke svozu odpadů. 
Nedílnou součástí každého zpravodaje jsou 
i informace ze zastupitelstva a rady města. 

V dalších rubrikách se můžete dočíst 
o tom, jak probíhaly oslavy 100 let od zalo-
žení republiky Československé, jaké jsou 
termíny vánočních bohoslužeb a také si 
prohlédnout farní kalendář pro rok 2019. 
Vaší pozornosti by také neměl ujít článek 
o panu Bedřichu Boháčovi, který se dožil 
takřka 104 let. 

Pro sportovní nadšence je jistě dobrou 
zprávou, že Šlapanice pokračují v pro-
jektu Sportuj se Zdravým městem Šlapa-
nice, který podporuje aktivní sportování 
občanů Šlapanic. O celém projektu a jeho 
podmínkách se více dočtete uvnitř zpravo-
daje. 

Na závěr mi dovolte, abych vám popřál 
šťastné a spokojené svátky a hodně úspě-
chů v novém roce.

ŠLAPANICKÝ ZPRAVODAJ – periodický tisk územního samosprávného celku, vychází 6× ročně, vydává Město Šlapanice, IČO: 00282651. Ev. č. MK ČR 10246. 
Šéfredaktor: Jakub Mikšovský, e-mail: miksovsky@slapanice.cz, tel.: 533 304 328, mobil: 724 783 070. 
Grafi ka: Na základě původní grafi ky Petra Hlouška a Davida Sedláčka upravil Tomáš Kundrát, Mejk.cz. Sazba: Kateřina Kundrátová.
Korektura: Kateřina Kundrátová.
Tiskárna: SAMAB PRESS GROUP, a. s., Cyrilská 14, 602 00 Brno. Náklad 3300 ks. Zdarma pro občany Šlapanic a Bedřichovic. Distribuce 7. – 9. prosinec 2018.
Uzávěrka příštího čísla 10. 1. 2019.
Pokud vám do týdne od data distribuce nebyl zpravodaj doručen, můžete si jej vyzvednout na podatelně MěÚ Šlapanice. Veškeré materiály otištěné ve Šlapanickém zpravodaji, 
jakož i forma a grafi cké provedení, jsou uveřejněny se souhlasem autorů. Jejich další použití třetími osobami bez souhlasu vydavatele je nepřípustné a může být stíháno podle 
zákona.
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Vážení spoluobčané, 
rádi bychom touto cestou poděkovali 

za důvěru a velkou podporu, kterou jste 
projevili v říjnových komunálních vol-
bách. Díky vaší podpoře můžeme pokra-
čovat v práci pro město i v tomto volebním 
období 2018–2022. Vaši podporu sou-
časně cítíme jako velký závazek vůči vám 
všem a našemu městu. 

V povolebních jednáních vznikla dohoda 
na koalici tvořené sdruženími nezávislých 
kandidátů: Čistými Šlapanicemi (11 man-
dátů) a Nezávislými 2018 (2 mandáty).

Dne 31. 10. 2018 proběhlo ustavu-
jící zasedání zastupitelstva, na kterém 
byly zvoleny nové orgány města pro pří-
ští období: uvolněná starostka Michaela 
Trněná (Čisté Šlapanice), uvolněný mís-
tostarosta Michal Klaška (Nezávislí 2018) 
a neuvolněný místostarosta Jiří Kopeček 
(Čisté Šlapanice). Radu města kromě sta-
rostky a dvou místostarostů doplnily Kate-
řina Migdauová a Alexandra Peschlová 
(obě Čisté Šlapanice).

Zvolen byl Finanční výbor zastupitel-
stva, kterému předsedá Miroslav Staněk 
(ČŠ) a jsou v něm zastoupeny všechny 
volební subjekty v zastupitelstvu. 

Dále Kontrolní výbor, kde má každý 
volební subjekt svého zástupce. Kontrol-
nímu výboru předsedá zástupce nejsilnější 

opoziční strany Pavel Petřík (KDU-ČSL se 
4 mandáty) a zástupci opozice v něm mají 
většinu (5 zástupců opozice, 2 zástupci 
koalice), aby byla s ohledem na jeho kon-
trolní funkci garantována nezávislost na 
koaličních uskupeních. Jedním členem je 
zastoupena i ČSSD, která se nedostala do 
zastupitelstva, ale projevila zájem praco-
vat pro město.

Osadní výbor Bedřichovice byl ustaven, 
jeho členy a předsedu bychom měli volit na 
prosincovém zasedání.

Město tak může začít znovu pracovat. 
V minulém období jsme na radnici vstu-
povali bez zkušeností. Teď je pro nás, a tím 
i pro město, situace výrazně jiná. Víme, 
jak pokračovat a můžeme plynule navázat 
na uplynulé období. Projekty jsou již při-
pravené nebo fi nišují a čekají na realizaci. 
Finanční prostředky, které jsme přichys-
tali v minulém volebním období, jsou záru-
kou realizace těchto projektů.

Za nejvýznamnější lze považovat v příš-
tím roce sanaci areálu Cukrovaru, rozší-
ření kapacit základní školy a dokončení 
nového územního plánu města bez prů-
myslové zóny. 

Velkým tématem pro Šlapanice jsou 
záležitosti dopravy. V příštím roce nás 
čeká projednání připravované dopravní 
studie města (parkování, průjezdnost), 
pokračování přípravy obchvatu Slatiny ve 

spolupráci s městem Brnem a Jihomorav-
ským krajem. Rozběhnout by se také měla 
stavba připravené a dotované cyklostezky 
na Brno. 

V letošním roce bude v případě přízni-
vého počasí dokončena nová komunikace 
na ulici Zemědělské. Budeme pokračovat 
v trendu z minulého období: každý rok 
rekonstrukce jedné z ulic města, které se 
nacházejí ve špatném stavu.

Podrobný program představí rada 
města ve svém programovém prohlášení 
v příštím čísle Zpravodaje.

A samozřejmě pokračujeme v setká-
váních s občany jednotlivých lokalit, na 
kterých čerpáme podněty k naší práci pro 
město.

Dovolte, abychom vás pozvali také 
k neformálnímu setkávání během Šlapa-
nických Vánoc – využijte nabídky před-
vánočního programu k setkání s vašimi 
blízkými i přáteli a užijte si předvánoční 
atmosféru doma – ve Šlapanicích. Budeme 
se těšit.

Závěrem vám jménem našeho města 
přejeme příjemné a klidné prožití svátků 
a do nového roku hodně zdraví, štěstí 
a spokojenosti. 

Michaela Trněná, starostka
Michal Klaška, místostarosta

Jiří Kopeček, místostarosta

ÚVODNÍ SLOVO

AKTUALITY Z 1. VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ŠLAPANICE

1. veřejné zasedání Zastupitelstva 
města Šlapanice se konalo v kinosále 
Základní školy Šlapanice dne 31. 10. 2018.

V úvodu paní starostka přivítala všechny 
přítomné na ustavujícím zastupitelstvu 
města pro volební období 2018–2022 
a představila zvolené zastupitele podle 
čísel volební strany.
 č. 1 Změna pro Šlapanice – Aleš Kará-

sek
 č. 3 TOP 09 a nezávislí kandidáti – 

Pavel Horák
 č. 4 KDU-ČSL – Petr Horák, Marie 

Králová, Pavel Petřík, Ivan Vavro
 č. 5 ODS – Zdeněk Kadlc, Alena Řez-

níčková
 č. 6 Čisté Šlapanice – Šárka Hloušková, 

Jiří Kopeček, Pavel Linhart, Kateřina 
Migdauová, Pavel Mikuška, Alexandra 
Peschlová, Gabriela Riegrová, Radek 
Růžička, Miroslav Staněk, Hana Strna-
dová, Michaela Trněná 

 č. 7 Nezávislí 2018 – Michal Klaška, 
Michal Velan

Dále přečetla paní starostka slib zastu-
pitele a pan tajemník vyzval jednotlivé 

zastupitele ke složení slibu. Zastupitelka za 
ODS paní Alena Řezníčková byla z jednání 
zastupitelstva řádně omluvena a složí slib 
dodatečně.

Poté byla zvolena starostkou města 
Michaela Trněná, místostarostou Michal 
Klaška a neuvolněným místostarostou 
Jiří Kopeček. Ti také tvoří Radu města 
Šlapanice spolu s Alexandrou Peschlovou 
a Kateřinou Migdauovou.

Zastupitelstvo se dále zabývalo zřízením 
výborů RM a určením počtu jejich členů. 
Finanční výbor bude devítičlenný s před-
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Z MĚSTA

INFORMACE Z RADY MĚSTA
Uvádíme nejdůležitější informace ze 

113.–118. schůze Rady města Šlapanice; 
podrobnější informace najdete na webo-
vých stránkách města a v sekci Samo-
správa města (Podklady a zápisy, Zápisy 
z RM), nebo v písemné formě na sekretari-
átě starostky MěÚ Šlapanice, Masarykovo 
náměstí 100/7, 2. patro.

Na 113. schůzi dne 5. 9. 2018 rada města 
schválila:
 Smlouvu o dílo na Mrazící box se 

zhotovitelem Jaroslavem Dubským 
z Říčan-Pacova,

 Smlouvu o dílo na Překlenovací období 
mezi I. a II. etapou areálu Lidická 
316/28 s dodavatelem AQD-envitest, 
s.r.o., Ostrava,

 Ulice Lípová – Smlouva o právu pro-
vést stavbu.

Na 114. schůzi dne 13. 9. 2018 rada 
města schválila:
 Dodatek č. 5 ke Smlouvě o dílo na 

akci „Aktualizace a obnova trvalého 
dopravního značení ve městě Šlapa-
nice“.

Na 115. schůzi dne 19. 9. 2018 rada 
města schválila:
 Ceník inzerce místního rozhlasu platný 

a účinný od 19. 9. 2018,

 Plán zimní údržby místních komu-
nikací ve městě Šlapanice pro zimní 
období 2018–2019,

 Nájemní smlouvu na pronájem neby-
tového prostoru, Smuteční obřadní 
síně, s p. Radimem Burianem,

 Akční plán pro-rodinných aktivit 
města Šlapanice na roky 2018–2019,

 Akční plán rozvoje sociálních služeb 
ORP Šlapanice na roky 2018–2019,

 Program prevence kriminality na roky 
2018–2019,

 Dodatek č. 1 ke Smlouvě o dílo na veřej-
nou zakázku Projekční služby – ulice 
Komenského se společností AQUA 
PROCON, s.r.o.

Doporučila:
 zastupitelstvu města schválit nákup 

pozemků pod cyklostezkou Poněto-
vice.

Na 116. schůzi dne 3. 10. 2018 rada 
města schválila:
 Koordinační dohodu o společném 

postupu při zabezpečování místních 
záležitostí veřejného pořádku s Kraj-
ským ředitelstvím policie JMK,

 Zadávací dokumentaci pro nadlimitní 
výběrové řízení pod názvem „Odstra-
nění staré ekologické zátěže v bývalém 
areálu ICEC Šlapanice“,

 Smlouvu o dílo na Studii dopravní 
situace na území města Šlapanice 
s Vysokým učením technickým v Brně, 
Fakultou stavební.

Na 117. schůzi dne 8. 10. 2018 rada 
města schválila:
 Smlouvu o souhlasu s realizací staveb-

ního záměru na pozemku ve vlastnictví 
ČR – ÚZSVM mezi Českou republikou 
– Úřadem pro zastupování státu ve 
věcech majetkových jako vlastníkem 
pozemku a Městem Šlapanice jako sta-
vebníkem. Jedná se o plánovanou cyk-
lostezku Šlapanice – Slatina.

Na 118. schůzi dne 17. 10. 2018 rada 
města schválila:
 Zadávací dokumentaci na nadlimitní 

zakázku „Strategické dokumenty pro 
město Šlapanice“,

 Smlouvu o dílo „Oprava nájezdu na 
parkoviště u sokolovny“ s Ing. Karlem 
Bartuškem, Šlapanice.

Autor: Josef Kopecký,
oddělení komunikace s veřejností

sedou Miroslavem Staňkem. Dalšími členy 
jsou Martin Adamec, Jaroslav Daňo, Petr 
Horák, Alena Maršálková, Eva Míčová, 
Gabriela Riegrová, Alexandra Peschlová 
a Jana Skácelová. Kontrolní výbor bude 
sedmičlenný s předsedou Pavlem Petříkem 
a členy jsou Jiří Kolbábek, Jiří Štěpánek, 
Zdeněk Štěpánek, Jan Zeman, Pavel Zmeš-
kal a Jan Zycháček.

Osadní výbor Bedřichovice byl ustaven 
jako devítičlenný, předseda a ostatní čle-
nové budou zvoleni na prosincovém zastu-
pitelstvu.

Dalším bodem jednání bylo stanovení 
místa pro uzavírání manželství a pověření 
oddávajících pro období 2018–2022.
ZM schválilo:
 Stanovení výše odměn neuvolněným 

členům zastupitelstva, členům výborů 
a komisí,

 Stanovení peněžitého plnění neuvol-
něným členům zastupitelstva a členům 
výborů a komisí, kteří nejsou členy 
zastupitelstva,

 Poskytnutí peněžitých plnění pro uvol-
něné členy zastupitelstva,

 Stanovení paušální částky náhrady 
výdělku,

 Stanovení pravidel pro poskytování 
cestovních náhrad členům zastupitel-
stva.

Videozáznam z 1. veřejného zasedání 
zastupitelstva města naleznete na: 
www.slapanice.cz / Městská média / 
Infokanál Šlapanice – Youtube

Autor: Josef Kopecký,
oddělení komunikace s veřejností
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Z MĚSTA

ZVÝŠENÍ TRAŤOVÉ 
RYCHLOSTI V ÚSEKU 
BRNO-SLATINA – BLAŽOVICE

Současná traťová rychlost v úseku 
stavby je 80 km/h. Jedním z hlavních cílů 
projektu je dosažení zvýšené traťové rych-
losti (až na 115 km/h). Projekt realizuje 
Správa železniční dopravní cesty. 

ZPEVNĚNÍ ÚČELOVÉ 
KOMUNIKACE ŠVEHLOVA – 
VLAKOVÁ ZASTÁVKA

V současné době je zpracována stu-
die řešení návrhu účelové komunikace 
k nové železniční zastávce ve Šlapanicích. 
Následně bude vypracována PD pro spo-
jené ÚŘ a SŘ tak, aby rozhodnutí byla 
vydána do konce roku 2018.

REKONSTRUKCE 
ULICE ZEMĚDĚLSKÁ

Jedná se o komunikaci mezi ulicí Jiří-
kovská a Hřbitovní. Rekonstrukce byla 
zahájena v pondělí 1. října 2018 a pro-
běhne ve dvou etapách. V první etapě se 
bude rekonstruovat úsek od hřbitova ke 
vjezdu do areálu BONAGRO, ve druhé od 
vjezdu po ul. Jiříkovskou. Vjezd do areálu 
BONAGRO bude po dobu rekonstrukce 
zachován. Předpokládaný termín ukon-
čení stavebních prací a zprůjezdnění 
ulice Zemědělská je plánován na březen 
2019. 

ŠKOLIČKA SOKOLÍK II

Městu Šlapanice se podařilo získat 
dotaci z Operačního programu Zaměstna-
nost na vybudování a dvouletý provoz dět-
ské skupiny Školička Sokolík. Tato dotace 
na provoz musela být vyčerpána maxi-
málně do srpna 2018. Následně se městu 
Šlapanice podařilo získat dotaci na nava-
zující dvouletý provoz z tohoto operačního 
programu, tentokrát pod názvem Školička 
Sokolík II.

Projekt je fi nancován z Operačního pro-
gramu Zaměstnanost v rámci prioritní osy 
3.1 Podpora zaměstnanosti a adaptability 
pracovní síly.

OBNOVA MĚSTSKÉHO PARKU 
VE ŠLAPANICÍCH – II. ETAPA

V rámci druhé etapy úprav městského 
parku budou provedeny následující práce:
 úprava stávajícího schodiště, vytvo-

ření vyhlídkových plošin,
 přeložka sítí v parku podél ulice Rie-

grova, nové veřejné osvětlení,
 úprava pomníku padlým,
 podél plotu ulice Riegrova bude vysá-

zena alej, nahrazení nevyhovujícího 
hudebního altánu novou moderní stav-
bou, vč. úpravy ploch a zřízení bočního 
servisního vjezdu.

REKONSTRUKCE CHODNÍKŮ
V roce 2018 byly dokončena rekon-

strukce chodníků na ulicích: 
Hybešova, Hřbitovní, Kollárova, Štefáni-
kova, Bedřichovická, hlavní chodník Bed-
řichovice, Nádražní a zastávka Brněnská.

Informace o projektech města naleznete 
na https://projekty.slapanice.cz/

Autor: Jakub Mikšovský,
šéfredaktor

PROJEKTY MĚSTA

Od úterý 27. 11. je opět otevřeno Sběrné středisko odpadů na ul. Zemědělské. 
V současné době je vjezd na ul. Zemědělskou jen od hřbitova.

Na SSO ul. Zemědělská je změněna pracovní doba:
pondělí 6:30 – 11:30 12:00 – 15:00
úterý 6:30 – 11:30 12:00 – 18:00
středa 6:30 – 11:30 12:00 – 15:00
čtvrtek 6:30 – 11:30 12:00 – 18:00
pátek 6:30 – 11:30 12:00 – 15:00
sobota 9:00 – 12:00

SBĚRNÉ STŘEDISKO ODPADŮ – 
OTVÍRACÍ DOBA

Ve dnech 
27., 28. a 31. 12. 2018 

bude městský úřad 
Šlapanice (Masarykovo 

náměstí i Opuštěná) 
uzavřen.

Děkujeme za pochopení.
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Změny v režimu svozu odpadů od 
1. 1. 2019:
 svoz komunálního odpadu proběhne 

vždy v pondělí a úterý (rozdělení ulic 
níže, také viz mapka)

 pytle se separovanými plasty nebo 
papírem není nutné označovat čáro-
vým kódem

 svoz pytlů bude probíhat vždy ve středu 
(viz kalendář svozů), papír jen 1× měsíc

 1. svoz pytlů proběhne ve středu 
9. 1. 2019 – PAPÍR

 hnědé kontejnery (bioodpad) celo-
ročně (povinnost od 1. 1. 2019)

UPOZORNĚNÍ
Velkoobjemový odpad včetně separova-
ných složek (plast a papír) nepatří do 
kontejnerů určených pro drobný tříděný 
odpad nebo vedle nich. Pro tyto účely 
jsou občanům k dispozici „Sběrné dvory“ 
na ulicích Zemědělská (denně) a Dlouhá 
(pouze v sobotu dopoledne), kde mohou 
odpad uložit zdarma. Svozová společnost 
nemůže takový odpad nakládat.

ROZDĚLENÍ ULIC PRO SVOZ
KOMUNÁLNÍHO ODPADU
Pondělí

8. května; Akátová; Brněnská (bytové 
domy 85–105); Brněnská Pole; Čechova; 
Dlouhá; Husova; Hybešova; Jana Dvo-
řáka; Janáčkova; Jiráskova; Jiříkovská; 
Jungmannova; Karla Čapka; Kobylnická; 
Kosmákova; Lidická; Nádražní; Poně-
tovská; Příční; Smetanova; Svatojánské 
nám. 1–12, 14–16, 18–22; Štefánikova; 
Švehlova; Tyršova; Václavská; Vrchlic-
kého; Wurmova; Zemědělská
Úterý

Bedřichovice (celé); B. Němcové; Bed-
řichovická; Bezručova; Brněnská (mimo 
bytové domy 85–105); Bří Mrštíků; Havlíč-
kova; Hrabalova; Hrubínova; Hřbitovní; 
Janská; Kalvodova; Kollárova; Komen-
ského; Masarykovo nám.; Na Poříčí; Na 
Zahrádkách; Nad Zámkem; Nerudova; 
Palackého; Pod Žurání; Riegrova; Seifer-
tova; Slunná; Starý Dvůr; Sušilova; Sva-
tojánské nám. 13, 17; Těsnohlídkova; Za 
Humny; Zámečnické nám.

Autor: Michal Klaška, 
místostarosta

SVOZ ODPADŮ V ROCE 2019
Od 1. 1. 2019 dochází ke změně svozové společnosti ve městě. Nově bude svoz a likvidaci odpadů zajišťovat společnost KTS 

EKOLOGIE s.r.o. včetně zajištění pytlového sběru od nemovitostí.

8



Z MĚSTA

KTS Ekologie s.r.o.
Hutní osada 14, 664 84 Zastávka

info@kts-ekologie.czwww.kts-ekologie.cz

KTS Ekologie

 
SVOZOVÝ KALENDÁŘ 2019
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V pátek 14. 12. bude otevřena nová želez-
niční zastávka, která se bude jmenovat Šla-
panice-zastávka. Prozatím bude funkční 
jen nástupiště č. 2 ve směru jízdy do Brna, 
kolej vpravo. Podchod a nástupiště u koleje 
č. 1 má být dokončen až 26. 3. 2019. Cel-
ková cena nové železniční stanice, která leží 
poblíž sídliště Brněnská Pole, je 40 mili-
onů Kč. Investorem stavby je SŽDC (Správa 
železniční dopravní cesty). Původní jméno 
zastávky mělo být Šlapanice-Brněnská 
Pole, po připomínkách se ale zvolil oby-
čejný název Šlapanice-zastávka. K dispozici 
budou tři bezbariérová nástupiště, ke tře-
tímu z nich povede podchod. Nová zastávka 
má kromě lepší dostupnosti pro obyvatele 
sídliště také zatraktivnit cestu vlakem a sní-
žit počet aut dojíždějících do Brna. Město 
si je zároveň vědomo toho, že je potřeba 
využívat i stávající nádraží, které leží na 
konci Nádražní ulice. „Za město usilujeme 
jak o zvýšení počtu spojů na původním 
nádraží Šlapanice (což se ale i z technických 
důvodů úplně nedaří), tak je strategickým 

cílem města podporovat rozvoj regionální 
železniční dopravy, kdy stávající nádraží by 
sloužilo více než dosud – včetně vybudování 
odstavného parkoviště. Tento strategický 
plán má i město Brno a Jihomoravský kraj, 
takže bychom měli mít podporu. Ale není 
to bohužel záležitost na jeden či dva roky.“ 
uvedla starostka Michaela Trněná. 

Spolu s novou zastávkou došlo také 
k modernizaci trati. Současná rychlost 
se zvýší z 80 km/hod na 100 km/hod, 
stanicí se bude nově projíždět rychlostí 
90 km/hod (týká se pouze vlaků, které ve 
stanici nezastavují). 

PRODLOUŽENÍ SMLOUVY 
S MHD BRNO

Město Šlapanice prodloužilo smlouvu 
s MHD Brno o posílení trolejbusových 
spojů i pro rok 2019. Počet spojů by tak 
měl zůstat stejný jako v roce 2018. V sou-
časnosti také probíhají jednání o moderni-
zaci trolejbusů linky č. 31. Roční náklady 
na posílení spojů jsou 1,15 milionu Kč. 

Čas Interval
6:30 – 8:30

7–8 minut
14:30 – 18:30
8:30 – 14:00 10 minut
5:00 – 6:00

10 minut18:30 – 21:30
Nepracovní dny
7:30 – 21:30
21:30 – 23:00

30 minutNepracovní dny
6:00 – 7:30

Cena jednorázové jízdenky pro cestu-
jící nad 65 let je 5 Kč a platí 45 minut (při 
nevyužití zóny 100+101 v Brně).
Poznámka k jízdnímu řádu vlaky:
Aktuální informace o jízdních řádech sle-
dujte na www.idsjmk.cz. Od prosince 2018 
nás čeká takřka roční výluka Hlavního 
nádraží v Brně.

Autor: Jakub Mikšovský, 
šéfredaktor

NOVÁ ŽELEZNIČNÍ ZASTÁVKA
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VÝSLEDKY
VEŘEJNÉHO FÓRA 2018

USTAVUJÍCÍ ZASTUPITELSTVO MĚSTA ŠLAPANICE OČIMA KDU-ČSL

Čtvrté Veřejné fórum ve Šlapanicích se 
tentokrát kvůli rekonstrukci orlovny ode-
hrálo v jídelně ZŠ Šlapanice. Zúčastnění 
občané se mohli vyjádřit k tomu, co by chtěli 
ve Šlapanicích změnit a co by se mělo prio-
ritně řešit. Letos se sešlo něco málo přes 
40 občanů a zastoupeni byli i žáci ZŠ Šla-
panice. U sedmi tematických stolů padaly 

desítky námětů a návrhů, o kterých měl 
každý účastník možnost hlasovat. Z kaž-
dého tematického stolu vzešly dva náměty, 
které šly do závěrečného hlasování. Výsled-
kem bylo čtrnáct hlavních témat, která jsou 
pro občany nejzásadnější. Bezprostředně 
po Veřejném fóru proběhla veřejná anketa, 
a i ostatní občané, kteří se setkání nezúčast-

nili, se mohli vyjádřit. Většina občanů hla-
sovala formou internetové ankety na webu 
města. Celkem se jí účastnilo 310 respon-
dentů. Ověřené problémy z Veřejného fóra, 
tedy stěžejní témata, kterými se bude zabý-
vat rada města i zastupitelstvo, jsou násle-
dující:

REALIZACE BIOTOPU 
V AREÁLU CUKROVARU

ZPRŮCHODNĚNÍ CELÉHO 
NÁBŘEŽÍ ŘÍČKY PRO PĚŠÍ

SCHVÁLENÝ NOVÝ ÚZEMNÍ PLÁN 
BEZ PRŮMYSLOVÉ ZÓNY

NAPOJENÍ ŠLAPANIC NA D1
A BRNO

VYBUDOVÁNÍ DOPRAVNÍHO 
TERMINÁLU NA ŽELEZNIČNÍM 
NÁDRAŽÍ (NAPOJENÍ NA AUTOBU-
SOVOU DOPRAVU)

DOMOV PRO SENIORY / DŮM 
S PEČOVATELSKOU SLUŽBOU 
V AREÁLU CUKROVARU

ZACHOVÁNÍ SVOZU ODPADU 
OD DOMU A JEHO VYLEPŠENÍ

VYBUDOVÁNÍ VEŘEJNÝCH WC 
V CENTRU MĚSTA NEDOSTATEK ZUBNÍCH LÉKAŘŮ

Autor: Jakub Mikšovský,
šéfredaktor

VYBUDOVÁNÍ 
ŠLAPANICKÉHO PIVOVARU 
V AREÁLU CUKROVARU

PÍTKO U ŠKOLNÍHO HŘIŠTĚ JAZYKOVÉ KURZY PRO DĚTI A DO-
SPĚLÉ MIMO ZŠ

Z MĚSTA

„Tak máme nové zastupitelstvo paní 
Müllerová“ řekl by Švejk, kdyby žil ve Šla-
panicích. 

Kdo by si myslel, že ustavující zasedání 
zastupitelstva bude vzhledem k rozložení 
sil nuda, mýlil by se. Nejzajímavější byl 
bod řešící počty členů výborů. Zatímco 
Finanční výbor byl zachován v původním 
počtu devíti členů, kontrolní výbor byl 
zúžen na sedm.

Pročpak asi jako jeden muž zamítlo 
koaliční zastupitelstvo návrh opozice na 
zachování kontrolního výboru v počtu 

devíti členů? Bojí se snad naši mocipáni 
většího počtu členů a tím i více odvedené 
práce kontrolního výboru?

Unisono hlasování „koalů“ o zamít-
nutí opozičního návrhu doprovázel jakýsi 
podivný lesk v jejich očích. A jako bych 
v nich na chvíli zahlédl i červenou hvězdu, 
srp a kladivo.

V solidní demokracii jsou vždy kont-
rolní orgány pevně rukou opozice. Vlád-
noucí místa tím dávají najevo, že se nemají 
čeho bát a není důvod se nenechat kontro-
lovat.

A u nás? Neomezená moc je opojná. 
A proč velkorysost, když všichni ví, kdo je 
ve Šlapanicích pánem.

Za zmínku stojí už jen hezké přeřek-
nutí paní starostky, která v úvodní řeči 
pronesla: „Cílů není mnoho, ale snad se je 
podaří zrealizovat.“ Inu v minulém voleb-
ním období nebylo cílů málo, zato se jich 
nemnoho podařilo zrealizovat. Budeme 
všichni držet palce, aby změna politiky 
vyšla.

Autor: Tomáš Lejdar,
nezávislý kandidát KDU-ČSL

KOMUNÁLNÍ POLITIKA
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KOMUNÁLNÍ POLITIKA

Šlapanice
s m srdcem

. Je to pro nás obrov-
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ŠKOLSTVÍ

Letos v září se žáci devátých tříd zúčast-
nili sportovně turistického kurzu v Chor-
vatsku.

Náplní byl celotýdenní turnaj v různých 
hrách, paddleboarding, cyklovýlet a raf-
ting.

Autor: Ivo Kunovjánek

POBYT V CHORVATSKU
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ZPRÁVY Z GYMNÁZIA VE ŠLAPANICÍCH
VE VÍRU ZMĚN

Od začátku nového školního roku 
se o gymnáziu určitě nedá mluvit 
jako o oáze klidu. Naopak, nachází 
se ve víru neustálých změn. Ke stá-
vajícímu pedagogickému sboru se 
připojil ne jeden, ale celá eskadra 
nových jazykářů – angličtinářka 
sice pochází z nedalekého Podolí, 
ale tři rodilí mluvčí připutovali až 
z Ruska, Německa a zpoza Atlan-
tiku. Posledně jmenovaný, mladý 
Američan Parker Ray Henry, se stal 
asi největším oblíbencem studentů, 
vlastně spíš studentek, soudě mimo 
jiné podle toho, kolik se jich účast-
nilo halloweenské party spojené 
s ruční výrobou strašidelných dýní. 

Druhá polovina října proběhla ve 
znamení plošné výměny oken v celé 
budově – nejdřív v podkroví, pak 
v prvním podlaží a nakonec v pří-
zemí. Když parta okenářů vybourává 
rámy, nedá se samozřejmě plnohod-
notně vyučovat, to dá rozum. A tak 
se studentstvo po etapách vydalo 
na putování po různých exkurzích. 
Možná nejzajímavější byla výprava 
do areálu Permonia u Rosic, kde 
se poznání asi nejvíce prolnulo se 
zábavou. Řemeslníci mezitím pilně 
pracovali a dílo odevzdali v termínu. 
Nová trojitá okna nepropouštějící 
teplo už byla opravdu zapotřebí.

 Začátkem listopadu si dala u gym-
názia sraz třída, která zde před 
dvěma desítkami let maturovala jako 
úplně první. Zdálo se jim, jako by se 
toho moc nezměnilo, jako by čas ani 
nebyl. Ale mýlili se. Koneckonců, jak 
to nyní na gymnáziu vypadá a co je 
tam nového, mohou všichni zájemci 
posoudit na tradičním dni otevře-
ných dveří, který se koná v sobotu 
8. prosince 2018 od 9 do 15 hodin. 

Autor: Jaroslav Kotulán

ENVIRONMENTÁLNÍ VÝCHOVA NA GYMNÁZIU VE ŠLAPANICÍCH
Výstavou Očima ženy – Osudové 

i všední dny stoleté republiky v životě žen 
si šlapanické muzeum připomene letošní 
stoleté výročí vzniku našeho samostat-
ného státu. Součástí doprovodného pro-

gramu k výstavě bude i cyklus přednášek, 
který byl zahájen ve středu 28. listopadu 
vyprávěním o první české cestovatelce 
kolem světa, rodačce z nedalekých Jiříko-
vic – Barboře Markétě Eliášové. Tématem 

byly pozoruhodné životní osudy této ženy 
a její osudová cestovatelská láska – Japon-
sko.

Autor: Radmila Poláčková

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
v sobotu 8. prosince 2018

od 9 do 15 hodin

Gymnázium a ZUŠ Šlapanice, p. o.
Riegrova 17, 664 51 Šlapanice, tel. 544 22 80 17, web: http://gslapanice.cz

Gymnázium ve Šlapanicích bylo založeno 1. září 1993 jako osmileté se všeobecným
zaměřením. Zřizovatelem školy je Jihomoravský kraj. Její součástí je od roku 2006
i základní umělecká škola s oborem hudebním, výtvarným a tanečním. Školní budovy jsou
umístěny v klidném prostředí s blízkým parkem. Gymnázium leží v dosahu MHD Brno
(trolejbus číslo 31). Další spojení je zajištěno prostřednictvím linek IDS (autobus, vlak).
Koncepce školy počítá s jednou třídou v ročníku po 30 žácích.
Přijímací řízení se koná na základě přihlášky podané na adresu gymnázia do 1. března
2019. Kritéria pro přijetí budou zveřejněna na webových stránkách školy, jejich nedílnou
součástí je centrálně zadávaný test z českého jazyka a matematiky.

Srdečně Vás zveme k návštěvě školy

Informační schůzky pro rodiče ohledně přijímacího řízení se budou konat
v 10 a ve 13 hodin v učebně primy v 1. patře hlavní budovy gymnázia.
Další informace lze získat na ředitelství gymnázia během DNE OTEVŘENÝCH DVEŘÍ.
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V první polovině měsíce října měly děti 
prvního i druhého stupně možnost zúčast-
nit se Logické olympiády, kterou pořádá 
Mensa České republiky. Řešení logických 
úloh vyžaduje samostatný a kreativní pří-
stup, který není závislý na naučených zna-
lostech. První školní kolo každý účastník 
řešil doma online, ke krajskému kolu se 
nejlepší řešitelé z Jihomoravského kraje 

sjeli 2. listopadu do Tišnova. Naši školu 
jeli na kraj reprezentovat Šárka Melou-
nová a Tomáš Kúdela, kteří v rámci školy 
skončili na 1. a 2. místě. Přestože do celo-
republikového fi nále již nepostoupili, 
dokázali se dostat mezi 60 nejlepších řeši-
telů z celého kraje, což je jistě obdivuhodný 
výkon. Všem účastníkům blahopřejeme!

Autor: Michal Lupač

V tomto roce, tak jako v minulých letech, 
uspořádala Myslivecká společnost ve 
Šlapanicích besedy s dětmi ze šlapanic-
kých mateřských škol a tento rok si ještě 
pozvala i některé třídy prvního stupně 
základní školy. Celkem nás tedy navštívilo 
neuvěřitelných 324 dětí. Myslím si, že je 
dobré děti od mládí seznamovat s okolní 
přírodou a také s některými pojmy, které 
mohou děti zaslechnout ve sdělovacích 
prostředcích. Samozřejmě zde bylo také 
připomenuto, jak správně přes zimu při-
krmovat zvěř v polích a lesích nebo jen 
zpěvné ptáky v obyčejných krmítkách. 

Tento rok se debata hodně točila kolem 
pojmu „NEPŮVODNÍ DRUHY ZVĚŘE“. 
Pro zjednodušení tohoto hesla jsme při 
debatě rozdělovali zvěř na: DOMÁCÍ a PŘI-
VANDROVALCE. Na krásných preparo-
vaných trofejích jelena, daňka, jelena siky, 
mufl ona, srnce, lišky, jezevce, kuny, tchoře, 

veverky, kormorána, bažanta, koroptve ore-
bice, havrana, sojky, straky a dalších děti 
rozeznávali jejich původ, odkud pochází 
a také se dověděli, jak se některé druhy do 
našich zemí dostaly a kdy zde vlastně zdo-
mácněly. Určitě některé děti překvapil indic-
ko-čínský původ bažanta nebo japonský 

původ jelena siky, 
který už v někte-
rých našich krajích 
patří k přemnožené 
zvěři.

Dále se děti dově-
děly, jak pořádný je 
jezevec a naproti 
tomu, jaká nepo-
řádnice je liška, 
kolika let se dožívá 
havran nebo velice 
chytrý krkavec 
a jak moc je nebez-
pečná straka pro 

mladé bažanty a koroptve. Také dětem 
bylo vysvětleno, jak je nebezpečné sahat na 
mrtvou zvěř v lese, proč se říká, že veverka 
sází les a mnoho dalších možná běžných 
přírodních procesů. Určitě byla na těchto 
besedách zmíněna i obrovská snaha mys-
livců o zachování koroptve polní, protože 

z milionových stavů těchto ptáků před čty-
řiceti lety zbylo sotva několik desetitisíců. 
Myslivci ve Šlapanicích jsou zapojeni do 
ochrany koroptve v projektu „NAŠE SPO-
LEČNÁ KRAJINA“.

Po každé besedě byly děti za jejich 
pozornost odměněny malým medovým 
perníčkem v podobě nějaké zvěře. Určitě 
budeme v těchto besedách pokračovat 
a těšíme se na další setkání s dětmi nejen 
z MŠ, ale i ZŠ, protože je dobré, aby děti 
věděly, že i v jejich okolí je zvěř, o kterou se 
někdo stará.

Autor: Jiří Štěpánek,
Myslivecká společnost Šlapanice

BESEDA DĚTÍ NA „MYSLIVECKÉ CHATĚ“ 
VE ŠLAPANICÍCH

LOGICKÁ OLYMPIÁDA

ŠKOLSTVÍ
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I děti předškolního věku vnímají, že se 
v jejich okolí něco slavnostního chystá. 
Proto se snažíme (přiměřeně věku) dětem 
různé svátky přiblížit. Tentokrát měla 
svátek naše republika. Slavila 100 let a to 
je právě tolik roků, kolik spala Šípková 
Růženka. 

Ukázali jsme si na mapě Česko, a kde 
leží Slovensko – naši sousedé, kteří tento 
svátek také oslavují. Paní učitelka mlu-
vila na děti část dne slovensky a děti měly 
radost, že většině porozuměly. Z pexesa 
se naučily několik slovenských slov 
a vyslechly pohádku ve slovenštině. Malo-
valy jsme českou státní vlajku, mladší děti 
se učily poznat její barvy a ty starší děti 
už vědí, kde má která barva na vlajce své 
místo. Také si všímaly praporů na budo-
vách, vlaječek v oknech a při cestě do diva-
dla i vlaječek na tramvajích. Společně jsme 
si prohlédli, jak to naší školce s vyvěšenou 
vlajkou sluší. Příjemně nás překvapilo, že 
děti již mají v povědomí českou hymnu 
a některé dokonce věděly, že se u hymny 
stojí a proč – poučily tak ostatní kamarády 
a společně jsme si hymnu ve stoje a v klidu 
poslechli. Děti se dozvěděly, že se jedná 
o nejdůležitější českou písničku, která se 
hraje a zpívá vždy, když prožíváme v české 
zemi významnou událost. Hlavní město 
zná jen málo dětí, ale na jeho poznávání 
mají celý život před sebou. Tak ať ten život 

prožijí ve šťastné, svobodné a vzkvétající 
zemi.

A co by děti zařídily, kdyby byly českým 
prezidentem?

  Pomohla bych lidem, kteří už ztrá-
cejí energii chodit. Koupila bych jim 
vozítka a chodila bych k nim domů 
pomáhat.

  Aby bylo hodně čisté vody, aby mohly 
ryby dýchat.

  Aby byly všechny hrady pěkně opra-
vené a aby se na nich všem lidem líbilo, 
když jedou na výlet.

  Vysázel bych hodně ořechových 
stromů pro veverky.

  Velkou trampolínu pro děti ve Šlapani-
cích.

  Tam, jak pouštíme draka, bych vysadila 
les, aby v Ponětovicích rostly houby.

  Aby byly ve školkách bazény a tobo-
gány jako v Laa.

  Aby všude kvetly kytky.
Odpovědi dětí nás mile překvapily 

a myslíme si, že se tak o budoucnost naší 
země nemusíme bát.

Autor: MŠ Ponětovice

JAK JSME SLAVILI V MŠ PONĚTOVICE

Ve dnech 22. 10. a 25. 10. proběhl na škole 
program zapojený do celorepublikového 
projektu s názvem „Týden pro inkluzi“.

Cílem programu bylo bližší pochopení 
obtíží lidí se specifi ckými poruchami učení 
(SPU). Bylo zajímavé zjistit, proč někteří 
spolužáci mohou mít podpůrná opatření 
(zkrácené diktáty, doplňovačky atd.) a pře-
devším si uvědomit, že tyto poruchy nijak 
nesouvisí s inteligencí.

Programu se zúčastnili žáci 5. a 8. roč-
níku.

V první části programu se žáci formou 
přednášky krátce seznámili s tematikou 
a termíny spojenými s SPU. Konkrétně 
s dyslexií, dysgrafi í, dysortografi í a dyskal-
kulií.

Následně si žáci 5. tříd prošli 7 stano-
višť, kde si mohli na vlastní kůži zažít, jak 
lidé s SPU vnímají psaní, čtení a počítání. 
Všechna stanoviště byla pod vedením 
žáků 8. tříd.

Na závěr proběhla zpětná vazba od obou 
ročníků. Žáci 5. ročníku mluvili především 
o svých prožitcích a o pochopení obtíží. 
Naopak žáci 8. ročníku se zmiňovali 
o náročnosti vedení stanovišť, jak je vyčer-
pávající opakované vysvětlování zadání 
a jak je náročná práce s dětmi.  

Pokud si i vy chcete zkusit „dyslexii na 
vlastní kůži“, zkuste si přečíst následující 
text přesně tak, jak je napsán. 

Nakoukl jsem do dílny dírou pob dveřmi. 
Bylo vědět, že děda něco nomtuje. K malému 
ventitlátoru přibělal trychtíř. Pustil vemti-
látor a do trychtířku hodil kus papíru, pabír 
vzlétl a spadl za stolen na mez. Vážně jsem 
se bolekal, tonuto přístroji bych nesvířil ani 
unaveného notýla, natož sebe. Děda spo-
kojeně vyšel dřep dílnu, dělal jsem, že jsme 
nic neviděl. Nejistě jsem se zepetal: „Děbo, 
nemám začít něco trémovat? Ve spánku 
nadnáší sen, ale když poletíme břes dem? 
Co dubeme botřebovat?“

Dokázali byste říct, o čem text pojedná-
val?

Autor: Mirka Rollinková,
ZŠ Šlapanice

TÝDEN PRO INKLUZI NA ZŠ ŠLAPANICE
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ZVÍŘÁTKA – NAŠI KAMARÁDI

V rámci environmentální výchovy 
máme ve školním vzdělávacím programu 
několik cílů, které se zaměřují na přírodu 
kolem nás. K naplnění těchto cílů využí-
váme hodně vycházky do přírody, pozo-
rování okolí v každém ročním období. 
V zimě sypeme ptáčkům do krmítka, na 
jaře pozorujeme vývoj motýlů. Každo-
ročně jsme zváni Mysliveckým spolkem 
na myslivnu, kde se děti dovídají o životě 
živočichů v našem okolí. Mají také mož-
nost vidět vycpané trofeje. Letos bylo 
povídání zaměřeno na zvěř, která sice žije 
v našich lesích, ale mají původ z jiných 
krajin. I když posezení trvá téměř hodinu, 

děti vydrží naslouchat pou-
tavému vyprávění. Na závěr 
děti mají sladké pohoštění.

Za slunného říjnového 
dopoledne k nám také zaví-
tali pracovníci záchranné 
stanice Ptačí centrum 
s ukázkou celé řady savců 
a ptáků. Děti se dozvěděly 
o ochraně přírody, jak se k ní 
chovat a co případně dělat 
s nalezeným živočichem, 
který potřebuje pomoc. Byla 
uspořádána potravinová 
sbírka pro potřeby stanice. 

Velmi nás potěšilo, kolik toho děti přinesly.
A co se dětem nejvíc líbilo?

  Vypuštění holoubka, pohlazení 
užovky.

  Pohlazení sovy.
  Mně se líbil sokol.
  Pohlazení ježka.
  Jak tančil papoušek.
  Jak jsme si hladili sokola a sovičku.
  Mně se líbilo, jak jsme krmili kozu.
  Mně se líbil sokol, koza a sovička.
  Mně se líbilo, jak děti šly za kohoutem.

Autor: Věra Kollnerová

ŠKOLSTVÍ

Mateřská škola Hvězdička pro letošní 
podzim připravila mnoho akcí pro děti 
a některé byly i pro rodiče a sourozence 
našich nejmenších „školkáčků“.

Rádi jsme jako rodina přijali pozvání 
na akci Dýňování ve Hvězdičce. V prvním 
okamžiku jsme si mysleli, že půjde o akci 
kopírující zahraniční Halloween. Mile nás 
překvapil přístup nové paní ředitelky, a to, 
že jde o akci na českých základech.

Děti měly za úkol donést dýni a spolu 
s kamarády vydlabat a nazdobit straši-
dýlko na ozdobení zahrady školky. Milé 

paní učitelky s paní ředitelkou pomáhaly 
nejen radou, ale zkušeně zastoupily i ve 
vykrajování a zdobení.

V průběhu akce se tatínci ujali zapálení 
ohně a tvořivé odpoledne jsme zakončili 
opečením špekáčků. 

Školka měla pečlivě připraveno zázemí 
pro děti a rodiče s teplým občerstvením.

Akci jsme si jako rodina užili a záměr 
školky poznat se navzájem vyšel na výbor-
nou. Už teď se těšíme na další akce v kruhu 
naší Hvězdičky.

Autor: spokojený tatínek

DÝŇOVÁNÍ V MŠ HVĚZDIČKA
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Konec roku 2018 se blíží, tak je ten 
správný čas se ohlédnout, co nejen hasič-
ské mládeži přinesl. První měsíce roku 
probíhaly tradiční soutěže v uzlové lize, 
které se aktivně zúčastňujeme se staršími 
žáky a dorostenci. Letošní ročník se nad 
očekávání vydařil, starší žáci se celkově z 5 
soutěží umístili na 10. místě z 65 družstev. 
Dorostenci Šimon Hanáček a Martina 
Ježová se probojovali do fi nále mezi 8 nej-
lepších. Od začátku práce s mládeží, tj. od 
dubna 2016, spolupracujeme s SDH Kobyl-
nice a společně pořádáme okrskovou sou-
těž v uzlování a soutěž v požárním útoku, 
štafetě 4×60 m a štafetě požárních dvojic. 
V našem okrsku je 6 sborů pracujících 
s mládeží, ale většina z nich nejezdí pravi-
delně na soutěže, nemá tolik zkušeností, 
a to se projevilo i na celkových výsledcích, 
kde naše mládež skončila na 1. místě. 

Následující tréninky byly věnovány 
intenzivním přípravám na hlavní závod 
jara, nejnáročnější soutěž celého roku, 
neboť se soutěží v pěti disciplínách. Štafetě 
4×60 metrů, požárním útoku, štafetě 
požárních dvojic, štafetě CTIF, a požárním 
útoku CTIF. K výsledným časům se navíc 
přičítá i krásné druhé místo z branného 
závodu konaného na podzim loňského roku 
na Hlíně. Celkově jsme se umístili na výbor-
ném 3. místě ze 14 zúčastněných družstev.

Dorostenci si v okresním kole zajistili 
postup do krajského kola na VUT v Brně, 

kde v disciplínách běh na 100 m s překáž-
kami, štafetě 4×100 m, požárním útoku 
a testu z hasičských otázek, získávali 
zkušenosti od ostatních sborů z Jihomo-
ravského kraje. Starostka města pozvala 
naše mladé hasiče spolu s jejich vedou-
cími na úřad, kde jim osobně poděkovala 
za skvělou práci a výbornou reprezentaci. 
Při odrůstání našich mladých hasičů jsme 
narazili na velký problém. Dorostence, 
kteří se pravidelně účastní dorostenec-
kých soutěží, jsme začali zapojovat také do 
mužských soutěží, kde nyní získávají zku-
šenosti. Dorostenky, které jsou v našem 
sboru zatím v malém počtu, takové mož-
nosti nemají. Byly osloveny převážně 

maminky dětí za účelem udržení mladých 
hasiček ve sboru a po 81 letech se podařilo 
ženské družstvo obnovit, celkově je zare-
gistrováno 13 žen. 

V letošním roce byl pořádán jubilejní 
15. ročník Apaluchy (více o této akci 
v minulém čísle zpravodaje), 1. ročník TFA 
na návsi, celkem proběhlo přes 40 tré-
ninků, zúčastnili jsme se 19 soutěží a umís-
tili se 5× na 1. místě, 3× na 2. místě a 7× na 
3. místě. Děkuji všem, kteří se na těchto 
číslech a krásných výsledcích podíleli.  

Autor: Jan Jež 
vedoucí mládeže

SDH Bedřichovice
www.youtube.com/SDHBedrichovice

SDH BEDŘICHOVICE – 
OHLÉDNUTÍ ZA ROKEM 2018

Náš klub v letošním roce zahájil sou-
těžní činnost již v lednu účastí v zimní lize, 
kterou každoročně pořádá Slatinský oddíl 
pétanque. Postoupili jsme ze základní 
části do nadstavbové extraligy, ve které 
jsme skončili na 5. místě. Stali jsme se 
pravidelnými účastníky soutěže Brněnský 
pétanque pohár, kde jsme v letošním roce 
skončili na 2. místě v 5. lize a postoupili 
jsme přímo do 4. ligy. 

V květnu jsme byli přijati do České aso-
ciace pétanque klubů. Členové BePeC se 
zúčastnili regionálních turnajů, turnajů 
kategorie Prestige s mezinárodní účastí 
a také Mistrovství ČR ve dvou kategoriích. 

Nejlepší umístění na turnajích bylo 4. místo 
na turnaji kategorie Prestige Zlaté pra-
sátko v Brně-Slatině, kterého se zúčastnilo 
celkem 50 týmů a kde jsme dokázali pora-
zit i některé týmy českých reprezentantů. 
Další umístění, kterých si vážíme, jsou 
13. místo na regionálním turnaji VC Orla, 
33. místo na turnaji kategorie Prestige GP 
Austerlitz a 17. místo na MČR 55+. 

V letošním roce jsme uspořádali 7 akcí 
pro veřejnost (dospělí, děti, senioři) s pod-
porou města Šlapanice. Z  těchto akcí bych 
zde chtěl vzpomenout rekordní účast 12 
týmů v turnaji pro dospělé – dvojice mix 
a vůbec první Indoor pétanque turnaj pro 

dospělé na území jihomoravského kraje za 
účasti 6 týmů. Ze všech pořádaných akcí 
máme kladné ohlasy a pevně věříme, že 
účast na námi pořádaných akcích v příštím 
roce bude ještě větší než letos. 

Touto cestou děkuji jak všem členům 
BePeC za reprezentaci našeho klubu a obce 
v jednotlivých soutěžích a za organizaci 
akcí pro veřejnost, tak i městu Šlapanice 
za podporu při pořádání akcí i za podporu 
našeho klubu. Zároveň bych chtěl pozvat 
občany Šlapanic a Bedřichovic na námi 
pořádané akce v roce 2019, které budou 
zveřejněny v kalendáři akcí na příští rok.

Autor: Libor Horák, předseda

BEDŘICHOVICKÝ PÉTANQUE CLUB 2016 – 
OHLÉDNUTÍ ZA SEZÓNOU 2018
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KULTURA & SPORT

Skončila nám opět nabitá sezóna, ale 
hasiči se určitě neukládají k zimnímu 
spánku. I v zimě nás čeká spousta práce. Ať 
už se jedná o pravidelná školení a výcvik, 
údržbu techniky i zbrojnice nebo třeba asi-
stenci při akcích města. Pojďme se stručně 
ohlédnout za tím, co se událo. 

V den státního svátku 28. 10. jsme se 
aktivně účastnili oslav 100. výročí samo-
statného státu – průvodu, pietního aktu, 
zasazení lípy i zbytku programu. Sou-
časně jsme v rámci akce převzali z rukou 
starostky města a za požehnání pana 
faráře do užívání 2 vozidla Ford Transit 
do našeho vozového parku. Jeden je úplně 
nový, zakoupený městem, nahrazující 
vysloužilý a letitý VW Transporter, v němž 
je zařazen AED (defi brilátor). Druhý je 
mikrobus pro 15 osob, který máme zdarma 
(jako vyřazený) převedený od Policie ČR. 
Za pomoci několika partnerů a spon-
zorů jsme jej upravili do hasičské podoby 
a uvedli do provozu. Jednotka má totiž 24 
členů a zásahová vozidla kapacitně nejsou 
schopna je všechny současně odvézt.

Mikrobus bude současně využit pro 
možnost přepravy na hasičské soutěže 
a jiné akce. Staráme se totiž také o cca 20 
členů oddílu mládeže, kteří nás i město 
reprezentují na soutěžích, a je třeba pře-
pravit je i s jejich výstrojí a výzbrojí. 

Po letech, kdy naše mládež jezdila po 
ubytovacích zařízeních, se nám letos 
podařilo uspořádat pro ně klasický sta-
nový letní tábor. Podle všeho byl úspěšný, 
takže za rok zase pojedeme k řece Oslavě 
u Nové Vsi.

Péči věnujeme také našim hasičským 
seniorům. Ti se zúčastnili i 1. setkání 

zasloužilých hasičů Moravské hasičské 
jednoty (MHJ), které pro ně bylo připra-
veno 22. 9. v Zastávce s celodenním pro-
gramem.

Velkým zápřahem pro nás bylo pořádání 
Branného závodu mládeže MHJ. Do Šla-
panic se v sobotu 15. 9. sjelo přes 200 dětí 
z celé Moravy. Po družstvech se rozběhli 
na trasu závodu vedoucí z parku po okolí 
a plnili rozličné disciplíny. Zajištění orga-
nizace tak rozsáhlé akce se neobešlo bez 
pomoci místních spolků, organizací i jed-
notlivců, kterým ještě jednou touto cestou 
děkujeme.

Tradiční akce z našeho pravidelného 
kalendáře záměrně nerekapitulujeme, 
protože jsou už zaběhlou rutinou. Ostatně 
vše z našeho bohatého a nabitého pro-

gramu – pozvánky, plakáty, aktuální 
informace, fotografi e či videozáznamy – 
můžete shlédnout na našem webu či face-
booku. Snažíme se dokumentovat většinu 
akcí, kde se účastníme, takže spravujeme 
nemalý archiv. V něm naleznete např. něco 
z našich zásahů, asistence při akcích, sou-
těže, dětské dny, návštěvy ve školách, akce 
hasičů z okolí a spousty dalšího.

Závěrem bychom chtěli všem popřát 
pohodové a klidné svátky a úspěšný vstup 
do roku 2019.

www.hasici-slapanice.cz
info@hasici-slapanice.cz

https://www.facebook.com/HSSlapanice
(foto: archiv HS Šlapanice)

CO JSTE HASIČI...
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V letošním roce jsme zahájili pilotní pro-
jekt Sportuj se Zdravým městem Šlapanice, 
který měl za cíl podpořit šlapanické občany 
ve volnočasovém sportu. Po vyhodnocení 
jsme se rozhodli, že v podpoře volnočaso-
vého sportu budeme pokračovat i nadále. Co 
to znamená? Každý z občanů Šlapanic a Bed-
řichovic má možnost se v roce 2019 přihlásit 
na jakoukoliv sportovní akci, kterou chce 
aktivně absolvovat a město mu část startov-
ného zpětně proplatí. Pro získání příspěvku 
je nutné splnit následující podmínky:
 Musí se jednat o občana města Šlapa-

nice.
 Při registraci na akci musí být jako 

název oddílu vyplněno město Šlapa-
nice, není možné startovat pod hlavič-
kou jakéhokoliv oddílu, klubu, nebo 
spolku a následně žádat o příspěvek. 

 Maximální výše příspěvku je 2000 Kč 
na jednu akci pro osobu s tím, že každý 
může žádat proplacení maximálně u tří 

akcí v roce 2019. O celkové výši pří-
spěvku se rozhodne až v prosinci 2019. 

 Každý z žadatelů musí nejpozději týden 
po konání akce poslat svoji fotografi i 
z akce (start, cíl, zázemí atd.) se svým 
jménem a umístěním jakého dosáhl na 
e-mail info@slapanice.cz. Fotografi e 
a poskytnuté informace mohou být 

poté zveřejněny v médiích města. 
 Nejpozději do 31. 11. 2019 musí žada-

tel na městský úřad doručit potvrzení 
o zaplacení startovného, konečné 
umístění, jméno, adresu a telefonní 
kontakt. Na obálku nadepsat „Sportuj 
se Zdravým městem Šlapanice“.

 Proplacení žádostí o příspěvky pro-
běhne v prosinci 2019.

 Případné dotazy směřujte na miksov-
sky@slapanice.cz.

Účastníci z roku 2018, kteří se včas zare-
gistrovali, budou kontaktováni začátkem 
prosince 2018. 

Autor: Jakub Mikšovský,
šéfredaktor

SPORTUJ SE
ZDRAVÝM MĚSTEM ŠLAPANICE

Spartan Race Liberec 20.1. Kamila Kubínková, Jiří Podborský, Jan Podborský

Pardubický půlmaraton Jarmila Slavíčková

Spartan Race Kouty 23.6. Jan Čermák
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Ve čtvrtek 13. prosince v 18.00 hod. Vás zveme na besedu se spisovatelkou Mar-
kétou Harasimovou – www.marketaharasimova.cz (Bolest lásky, Mrazivé hry, Pouta 
z pavučin atd.). Promluví o svém životě a psaní románů, odpoví na dotazy. Budeme se 
těšit na Vaši návštěvu!
Všem občanům Šlapanic přejeme krásné Vánoce a hodně štěstí a spokojenosti 
v roce 2019.

Autor: Rostislav Faber, knihovna

KNIHOVNA DOPORUČUJE

KULTURA & SPORT

PRO DOSPĚLÉ: PRO MLÁDEŽ:

Marek a Tom 
se setkávají náho-
dou – Marek je 
svědkem poněkud 
cynické hry „na 
odstřel“, v níž je 
Tom šampionem. 
Ačkoli jsou ze 
sociálně odlišných 
rodin, brzy zjistí, 
že mají ledacos 
společného: oba 

jsou jedináčci, co se snaží vypadat sebe-
jistěji a zkušeněji, než ve skutečnosti jsou. 
A oba mají silnou vazbu na své otce, ve kte-
rých vidí ty pravé mužské vzory. Jenže nic 
není tak dokonalé, jak se na první pohled 
zdá. Markův otec přichází o práci, propadá 
sebelítosti, rodina se rozpadá a Marek se 
zavěsí na svého o pár let staršího kama-
ráda z bohatých kruhů, který ho uvede 
do světa nočních klubů, alkoholu, drog 
a holek, které Marka ochotně zasvětí… 

NA ODSTŘEL
CAJTHAML, MILOŠ
psychologický románromán pro ženy, tajemství

PO STOPÁCH ZTRACENÉHO SYNA
ŠLIK, PETR HUGO
dobrodružný příběh, přátelství

Vojta, Jindra 
a Tereza mají pro 
strach uděláno, 
jejich přátel-
ství ale poslední 
dobou není jako 
dřív. Vojta si našel 
nového kamaráda 
a zdá se, že ten 
se líbí i Tereze. 
Nešťastný Jindra si 

nerozumí ani s rodiči, a tak uteče z domova. 
Za úkryt si zvolí starou hájovnu v Modrém 
háji, která je už napůl rozpadlá...

detektivní román

Luke si připadá 
v koncích. Nejenže 
se vyrovnává se 
ztrátou milované 
manželky Natalie, 
ale také se musí 
postarat o své tři 
děti. Pak mu jed-
noho dne začnou 
chodit dopisy 

v modré obálce, jež Natalie napsala ještě 
před svou smrtí a v nichž mu radí, jak má 
dál žít. A pak narazí na tajemství, které 
možná obrátí celý jeho dosavadní život 
v prach – kdo je ten neznámý člověk, jenž 
dopisy posílá?

TAJEMSTVÍ MODRÝCH DOPISŮ
BLEEKER, EMILY

Mladá lékařka 
Vanda je špič-
kou v oboru neu-
rochirurgie, její 
soukromí však za 
zářivou kariérou 
pokulhává. Na 
začátku příběhu 
se střetne s těžkou 
životní ztrátou – za 
tragických okol-

ností přichází o svou sestru...

VŮNĚ NOCI
HARASIMOVÁ, MARKÉTA
román pro ženy, partnerské vztahy

Ledové objetí je 
příběh čtyř přátel 
z Dartmouthské 
koleje v New Ham-
pshiru. Kristina, 
Albert, Jim a Con-
stance, všichni 
z bohatých rodin, 
před sebou nic 
neskrývají, spo-

lečně tráví volný čas a užívají si studentský 
život. Ale jen do chvíle, kdy je na pozemku 
univerzity nalezeno nahé tělo Kristiny 
zaváté sněhem…

LEDOVÉ OBJETÍ
SIMMONS, PAULINA

LÉTO NA VODĚ
MARTIŠKOVÁ, PETRA
dívčí román, láska

Aneta se těší na 
prázdniny, jenže 
doma to mezi 
rodiči pěkně skřípe 
a místo na vandr se 
jede na vodu. A ještě 
k tomu jí hodí na krk 
ségru-dvojče, která 
jí dělá ze života 
peklo. Jak vydrží tři 
týdny bez mobilu 

a internetu s protivnou Beátou za zády a klu-
kem, kterého by nejraději vystřelila na Měsíc?

První kniha fan-
tasy série příběhů 
o Willovi a jeho 
přátelích z hradu 
Redmontu.

HRANIČÁŘŮV UČEŇ/
ROZVALINY GORLANU
FLANAGAN, JOHN
dobrodružný fantasy román
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VÁNOČNÍ OTEVÍRACÍ DOBA
Muzeum je otevřeno ve dnech: 

19. – 21. 12. a 27. – 30. 12. 2018, 
vždy od středy do pátku 13–18 hodin, 

o víkendu 10–12hodin a 12.30–18 hodin. 
V novém roce se na Vás těšíme od středy 

2. 1. 2019.

PŘEDNÁŠKY V MUZEU
Sestry Wanklovy – 16. ledna 2019

Lucie, Karla, Vlasta, Madlenka – čtyři 
dcery významného moravského lékaře 
a archeologa Jindřicha Wankla, objevi-
tele Býčí skály. Každou potkal jiný osud, 
všechny ale za sebou zanechaly význam-
nou stopu. Lucie v roce 1895 přivezla 
do Prahy šlapanická děvčata, aby zde 
předvedly tanec „Královničky“, stála 
také u vzniku dnešního Onkologického 
ústavu na Žlutém kopci. Karla byla mat-
kou významného archeologa a objevitele 
Věstonické venuše Karla Absolona a Olgy 
Stránské, ženy, která u nás zavedla oslavy 
Dne matek. Vlasta se zabývala ornamenty 
a hledala v nich odkazy na původ Evro-
panů. Nejmladší Madlenka stála u vzniku 

národopisného oddělení Moravského 
zemského muzea. Více se o nich dozvíte 
na přednášce etnografa Karla Altmana 
Sestry Wanklovy ve středu 16. ledna 
2019 v 17 hodin v muzeu, vstup zdarma.

Ženy umělkyně – 6. února 2019
Přednáška přiblíží významné české 

výtvarné umělkyně od počátku 20. století 
po současnost. Všimne si specifi cké role 
žen v umění i proměn vnímání jejich tvorby 
kolegy umělci i návštěvníky výstav. Pozor-
nost bude věnována i složitému vyvažování 
umělecké tvorby a tradičních ženských rolí 
v rodině. Více se dozvíte na přednášce kun-
sthistoričky Hany Fadingerové ve středu 
6. února v 17 hodin v muzeu, vstup zdarma.

Autor: Martina Krajíčková

Z MUZEA
M

UZ
EU

M VE ŠLAPANICÍCH

Výstava Očima ženy zachycuje proměny života žen za posledních 100 let. Mezi exponáty nechybí dobová móda, pomoc-
níci v domácnosti či umělecká tvorba žen. Projít 100 let republiky mohou návštěvnici také prostřednictvím časopisů 
pro ženy, které jsou pro ně na výstavě k dispozici, od prvních „listů paní dívek“ až po módní revue z konce 20. století. 
Interaktivní obývací pokoj nabídne zábavu dospělým i dětem.

PARDÁLFEST 2018
Rok se s rokem sešel a na Pardálově 
(ofi ciálně Jiráskova čtvrť) uspořádali 
další setkání občanů pod názvem Par-
dálFest, který se tentokrát konal v sobotu 
22. 9. 2018. Cílem této společenské akce 
je sbližování a utužování sousedských 
vztahů v dané lokalitě města. Na akci 
vystoupila hudební skupina Old Boys 
Poutníci, proběhl Pardálovský AZ KVÍZ 
a pro děti bylo připraveno klaunské 
vystoupení, malování na obličej a dětský 
koutek. PardálFestu se účastnilo 158 lidí. 

Organizátoři prvního PardálFestu tedy 
splnili svoje sliby a uspořádali již několik 
Pardálovských akcí, a to konkrétně Par-
dálovskou drakiádu, Vánoce na Pardálově 
a Vítání jara na Pardálově. O tyto společné 
akce je mezi obyvateli Pardálova velký 
zájem, což dokazuje návštěvnost na těchto 
akcích. Pardálovské akce navštěvuje pra-
videlně asi 150 účastníků, a to z řad dětí, 
mládeže i seniorů. 

Za organizační tým Karel Bartušek, 
Michal Plotěný a Karel Láznička 
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KULTURA & SPORT

LÍNÁ BABIČKA VE ŠLAPANICÍCH

NA NAŠÍ ŠLAPANICKÉ ORLOVNĚ 1939

V červnu 1938 se vdala naše maminka 
Josefa Vlčková, roz. Pochopová a odstou-

pila z funkce ústřední náčelnice Orla. Na 
šlapanické orlovně se pak konala ústřední 

škola župních náčelnic ČS Orla v květnu 
1939 pod vedením ústředního náčelníka 
MUDr. Vojtěcha Jílka – viz přiloženou foto-
grafi i. Jílek se účastnil se také křtu mého 
bratra P. Milana v dubnu 1939 a předpo-
vídal mu velkou budoucnost. Ještě téhož 
roku se dr. Jílek oženil s Libuší Téglovou. 
Jako odbojový pracovník byl popraven za 
heydrichiády 30. září 1941 v Kounicových 
kolejích v Brně ve věku 33 let. Na snímku 
je vidět maminka Josefa Vlčková stojící 
zcela vlevo, MUDr. V. Jílek je sedící upro-
střed. – Pramen: Revue České křesťanské 
akademie Universum č. 3/18 k 110. výročí 
narození MUDr. Vojtěcha Jílka v článku 
Náčelník Orla – vlastenec a charismatický 
svědek víry. 

Autor: P.Josef Vlček 

Šlapaničtí ochotníci se v listopadu představí s hudební komedií O líné babičce, která humorným způsobem poukazuje na to, 
že nikdy není pozdě začít si plnit své sny. Režie se ujala talentovaná Martina Rolincová, pro kterou to byla první větší režijní 
zkušenost. Nejen o tom, jak se k režírování hry dostala, si může přečíst v následujícím rozhovoru.
Můžete nám představit divadelní hru 
O líné babičce?
S návrhem, abychom tuhle hru hráli, při-
šel pan Zdeněk Helbich. Hra samotná je 
na motivy knížky od Aleny Kastnerové 
a je o tom, že je na každém z nás jak naloží 
se svým životem. A tahle babička se roz-
hodla, že nebude klasickou babičkou, 
která jenom peče a stará se o vnuky, ale že 
si konečně začne plnit své životní sny. Je to 
o určitém zastavení se a zhodnocení jestli 
nám náhodou něco v životě nechybí. 

Přitom z názvu by se dalo odvodit, že se 
jedná o pohádku.
Z názvu ano, ale žánrově se jedná 
o hudební komedii.

Je těžké v ochotnickém divadle najít 
herce, kteří umí hrát i zpívat?
My to vyřešili tím, že hudbu ve hře hraje 
kapela Kabinet pod vedením Petra 
Hlouška. Společně s Petrem ještě zpívá 
Richard Lukes a Michal Podroužek, takže 
herci v této hře moc nezpívají, ale spíše 
se jen přidávají do vokálů. Takže hudební 
část je převážně na kapele.

Jak dlouho trvalo nazkoušet hru a jak 
často jste měli zkoušky?

Trvalo to cca 3 měsíce a zkoušeli jsme dva-
krát týdně.
Jak jste se dostala k režírování hry O líné 
babičce?
V podstatě jsem byla oslovena, a to hned 
několika lidmi z divadla, hlavní důvod byl 
ten, že se k tomu nikdo moc neměl a bylo 
potřeba, aby se toho někdo ujal, takže jsem 
byla vybrána kolektivem. Možná tomu při-
spělo i to, že během studia na vysoké jsem 
v rámci studia režírovala dvě hry. 
Je velký rozdíl mezi tím jenom hrát 
a režírovat?
Rozhodně, režie zabere mnohem víc času, 
protože musíte mít celkovou představu 
o celé hře, mít koncept a vědět co a jak her-
cům říct. Nejnáročnější je asi udržet tu myš-
lenku konceptu, aby hra pak dávala smysl. 
Radila jste se s někým ze zkušenějších 
kolegů? 
Úplně ze začátku jsem vše projednávala se 
Zdeňkem Helbichem a Peťou Hlouškem, 
a poté už to bylo plně v mé režii. 
Na závěr nám povězte, proč by si divák 
neměl nechat ujít hru O líné Babičce? 
Především proto, že se jedná o velmi zají-
mavý námět, který může diváka oslovit 
takovým podtématem, který si musí každý 

z té hry vzít sám. Každý se může rozhod-
nout jestli se přijde jen pobavit a nebo jestli 
bude ve hře hledat něco hlubšího. 
Termíny představení v roce 2019:
1. 2., 2. 2., 22. 2. a 23. 2.

Autor: Jakub Mikšovský,
šéfredaktor

ŠLAPANICKÉ OCHOTNICKÉ DIVADLO uvádí hudební komedii 
 Aleny Kastnerové a Jana Borny

v hlavní roli  Anna Štikarovská – Chudobová
dále hrají  Hana Krčmová, Eva Míčová, Šárka Štěpánková, Marek Charvát,  

Aleš Řízek Vodička, Milan Podroužek, Roman Koplík, Michal Běťák, Lukáš Česal
režie  Mirka Rollinková   scéna a animace  Petr Hloušek   hudební nastudování kapela KABINET

slapanickedivadlo.cz pøedstavení vzniklo za podpory mìsta Šlapanice
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Během letošního roku si celá repub-
lika připomínala sté výročí vzniku našeho 
státu. Také naše město si několika akcemi 
připomnělo tuto významnou dějinnou 
událost. Jako první byla ve vestibulu měst-
ského úřadu otevřena v rámci srpnových 
Šlapanických slavností výstava Šlapanice 
v uplynulém století, která zachycuje slo-
vem i obrazem vývoj našeho města v letech 
1918–2018. Výstavu připravilo Oddělení 
komunikace s veřejností z archivních mate-
riálů kronikáře města a je přístupná v pro-
vozních hodinách městského úřadu do 
konce letošního roku. 

Procházku Šlapanicemi v proměnách 
času v rámci projektu Dny evropského 
dědictví, připravilo Muzeum Brněnska 
– Muzeum ve Šlapanicích ve spolupráci 
s městským kronikářem na sobotu 15. září.  
Posluchači se mohli pomocí historických 
snímků doprovázených mluveným slo-
vem vrátit zpět o desítky let, kdy bylo naše 
město ještě velkou obcí a později městysem 
na předměstí brněnské metropole. 

O dva dny později, 17. září se promítal 
v kinosále základní školy fi lm na námět histo-
rika Jiřího Pernese 28. říjen 1918 na Moravě. 
Město jej zakoupilo od společnosti Acti-
mmi a. s., a byl zaměřen především na málo 
známé, nebo dosud nepublikované události 
kolem vzniku Československé republiky na 
území Moravy. Na dotazy diváků během 
produkce i po ní, odpovídal producent 
snímku Martin Mišík a historik Lukáš Lexa. 

Městská knihovna připravila na čtvrtek 
25. října Nostalgické swingování s Moni-
kou Maláčovou, herečkou ND Brno. Tento 
hudební pořad byl věnován šlágrům 30. 
a 40. let minulého století, které zaznívaly 
ze stříbrných pláten starých biografů. 
O hudební doprovod se postaral klavírní 
virtuos Martin Jakubíček.

V pátek 26. října si Základní škola Šlapa-
nice také připomenula období první repub-
liky. Hodně žáků toho dne přišlo do školy 
v dobovém oblečení a také učitelský sbor 
včetně pana ředitele byl náležitě dobově 
ustrojen. Před vstupem do hlavní budovy 
stály tři nablýskané veterány, u nichž se 
třídy fotografovaly. K vidění byla i rákoska, 
která v oné vzpomínané době byla nepostra-

datelnou pomůckou k udržení kázně. Více 
o této akci bude asi zmíněno na jiném místě.

V předvečer státního svátku, v sobotu 
27. října se měl konat lampionový průvod, 
který však pro nepřízeň počasí pořadatelé 
zrušili.

Největší vzpomínkovou akcí byl nepo-
chybně 28. říjen. Těsně před začátkem 
slavnostního odpoledne se plačtivé počasí 
umoudřilo, a ač bylo velmi sychravo, déšť 
po dobu oslav ustal. V 15.00 hodin vyšel 
průvod za zvuků Kmochových pochodů 
v podání Dechové hudby Šlapanice z Masa-
rykova náměstí do městského parku. V čele 
jel vládní Tatraplán se státními vlaječkami, 
za ním Skauti ve stejnokrojích se státní 
a oddílovou vlajkou, za nimi vojáci z Klubu 
vojenské historie 43. pěšího pluku Brno 
v dobových uniformách se zbraněmi a pra-

porem pluku. Také zdejší Sokoli přišli v his-
torických stejnokrojích a kromě vlastního, 
ujali se i městského praporu. Nechyběl 
rovněž Národopisný soubor Vrčka v míst-
ních historických krojích, šlapaničtí hasiči 
v zásahových a svátečních uniformách i s 
oddílem mládeže. Jako hosté přijali naše 
pozvání bedřichovičtí hasiči v replikách 
historických uniforem se stříkačkou Chotě-
bor z roku 1935 a jiříkovičtí hasiči se spol-
kovým praporem, ale z důvodu špatného 
počasí bez historické techniky. V bryčce jel 
představitel TGM pan Jiří Zaťko v dopro-
vodu paní starostky a celý průvod uzavíralo 
několik jednotlivců v dobových kostýmec 
– zástupci základní školy, ochotnického 

VZPOMÍNKOVÉ AKCE NA
100. VÝROČÍ ZALOŽENÍ REPUBLIKY 
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divadla, městského úřadu, krejčovského 
salonu paní Dagmar Fajtové a mnozí další. 
V parku po zaznění původní českosloven-
ské hymny v podání slečny Lucie Šimůn-
kové přivítala všechny přítomné a krátký 
proslov k významu 28. října pronesla paní 
starostka Michaela Trněná a po zdravici 
TGM v podání pana Zaťka a položení věnce 
k pomníku obětem první světové války si 
přítomní vyslechli autentickou nahrávku 
prvního československého prezidenta, 
který pronesl v roce 1928 ke školní mládeži. 
Pak už všichni zúčastnění mohli přiložit 
ruku k dílu při výsadbě lípy – národního 
stromu Slovanů – ke 100. výročí repub-
liky. Na pódiu se mezitím připravila Šla-
panická dechová hudba se svými hosty, 
pečlivě nacvičila desítku skladeb ze zla-
tého fondu české dechovky ze 30. a 40. let 
minulého století, které zpěvem doprovo-
dili Jaroslava Železná 
a Josef Kopecký. 
Během hudební pro-
dukce proběhl zna-
lostní kvíz o ceny pro 
děti i dospělé, kromě 
již zmíněného Tat-
raplánu p. Olejka 
byl k vidění Velorex 
p. Michlíčka a také 
Praga Picollo z roku 
1932 p. Doležala. 
Ostatní veterány kvůli 
špatnému počasí 
nepřijely. Volné chvíle 
vyplňovala reprodu-
kovaná stylová hudba 
a více jak sto let starý 
fl ašinet roztáčel Jiří 
Přichystal. V závěru 
odpoledního pro-
gramu předala paní starostka místnímu 
hasičskému sboru dvě nová zásahová vozi-
dla, která požehnal P. Jan Nekuda. Před 
slavnostním ohňostrojem ke 100. výročí 
vzniku našeho státu zaznělo ještě několik 
písní v podání slečny Šimůnkové. Přestože 
počasí bylo velmi nepříjemné, ve Šlapani-
cích alespoň nepršelo, tak jako na téměř 
celém území státu. Průvodu a následného 
odpoledne v parku se zúčastnilo přes tisíc 
občanů, kteří obdrželi papírové odznaky 
s trikolorou, speciálně vyrobené k této udá-
losti. Pan Zaťko, který představoval prezi-

denta Masaryka se vyjádřil, že ač se zúčast-
nil mnoha podobných akcí během celého 
tohoto roku, patřila ta naše i přes nepřízeň 
počasí k nejzdařilejším. Za to patří všem, 
kteří jakýmkoliv dílem přispěli k přípravám 
i vlastnímu průběhu oslav náš dík. 

Muzeum Brněnska – Muzeum Šlapa-
nice připravilo 31. října otevření výstavy 
zachycující osudové i všední dny stoleté 
republiky v životě žen. Výstava Očima ženy 
je otevřena do 10. března 2019 a stojí určitě 
za shlédnutí. Více informací k ní jistě nalez-
nete na jiném místě.

Ve čtvrtek 8. listopadu se konala v měst-
ské knihovně přednáška na téma Česko-
slovenské legie 1914–1920, která byla 
pořádána pod záštitou Komunitního centra 
pro válečné veterány Brno. Mgr. František 
Trávníček ze Spolku vojenské historie Val-
tice osvětlil přítomným, kdo byl legionář 

a kdo dobrovolec, 
proč se legionáři 
zapojili do boje za 
vznik nové repub-
liky, nebo zda byli 
zrádci, či vlastenci. 
Pan Trávníček při-
vezl na ukázku his-
torické uniformy 
ruských, italských 
a francouzských 
legionářů a podol-
ský kronikář pan 
Čalkovský dobové 
archiválie a vyzna-
menání. 

V sobotu 10. listopadu se zaplnil velký sál 
sokolovny nezvyklými návštěvníky. Snad 
více než polovina přítomných, kteří využili 
nabídky města a zúčastnili se Tanečního 
večera první republiky, přišla v dobovém 
oblečení. Dámská polovina však značně 
převažovala. K tanci i poslechu hrála sku-
pina Melody Gentlemen z Lednice výhradně 
skladby z tohoto období, Národopisný sou-
bor Vrčka předvedl něco jiného než jsme 
zvyklí. Místo krojů oblékla děvčata krátké 
šatičky, pánové slamáky, bílé košile a černé 
kalhoty a předvedli jak se tančil charleston. 
V dalším vstupu pak Salon první republiky 
paní Sylvie Zouharové z Brna uspořádal 
dámskou i pánskou módní přehlídku ve 
stylu 20.–30. let minulého století. Krásné 
kostýmy na ještě krásnějších ženách daly 
celému večeru noblesní atmosféru. Nechy-
běly také legionářské uniformy všech tří 
mocností, vojáci i důstojníci Českosloven-
ské armády a Finanční stráže v doprovodu 
svých dam. Všichni přítomní opět obdrželi 
odznaky s trikolorou ke 100. výročí zalo-
žení našeho státu a celým večerem se nesla 
skvělá uvolněná nálada.

Poslední akcí, která proběhla 2. pro-
since, byl celodenní program pro děti 
a dospělé inspirovaný atmosférou první 
republiky nazvaný Šlapanické Vánoce 
za tatíčka Masaryka. Připravilo jej opět 
Muzeum Brněnska – Muzeum Šlapanice, 
ale v době uzávěrky tohoto čísla k němu 
nemáme více informací.

Autor: Josef Kopecký, 
odd. komunikace s veřejností KS
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Se začátkem 20. století došlo ve Šlapani-
cích k nebývalému rozvoji živností. Jednou 
z těchto nově vzniklých fi rem byla i obuv-
nická dílna Bohumíra Bílka, později rozvi-
nutá na velkovýrobu obuvi.

Bohumír Bílek se narodil v Němčanech 
u Slavkova v roce 1882, vyučil se ševcov-
skému řemeslu ve Slavkově a jako tovaryš 
odešel v roce 1900 na zkušenou do Vídně, 
kde se zapracoval na dětskou obuv. V roce 
1909 se osamostatnil, začal vyrábět i obuv 
pro dospělé, a když zjistil, že by se mu 
mohlo vést lépe v českých zemích, odstě-
hoval se v roce 1910 do Brna. Odtud však 

po několika měsících přesídlil do Šlapanic 
a první dílnu si otevřel na Kollárově ulici 
č. p. 593, kde začal vyrábět dětskou obuv 
ještě se dvěma kolegy z Vídně. Po roce se 
přemístil na Švehlovu č. p. 521 a přibral 
další tři dělníky, protože obliba jeho zboží 
vzrůstala a získával zákazníky i ze vzdále-
ných míst. V roce 1912 koupil domek na 
Sušilově ulici č. p. 462, kde už v nové dílně 
zaměstnával deset dělníků.

Těžkou ranou byla pro malý podnik 
světová válka, kdy byl Bílek v letech 1914–
1917 odvelen do vojenského skladiště 
v Brně a poslední rok války strávil v Hallu 
v Tyrolích. V roce 1920 obnovil výrobu dět-
ské obuvi na Sušilově ulici a nejprve s jed-
ním dělníkem opravoval veškerou obuv. 

Po třech letech se přestěhoval na Nádražní 
ulici č. p. 102, ale ani zde se nenalézaly 
vhodné prostory a tak se brzy znovu stěho-
val, a to na bývalý Kollerův dům na Masa-
rykově náměstí č. p. 101, kde adaptoval 
celý dvorní trakt na výrobní dílny. V roce 

1929 tyto prostory ještě rozšířil a to tak, že 
koncem 30. let zaměstnávala fi rma už 60 
dělníků, dva úředníky a vybavena moder-
ními stroji vyráběla 300 párů obuvi denně. 
Věrna svému původnímu určení, speciali-
zovala se na obuv dětskou, kterou vyvážela 
i do ciziny. Podle pamětníků dodával svoje 
capáčky pro batolata i fi rmě Baťa-Zlín. To 
už také s otcem spolupracoval po stránce 
komerční a administrativní i syn Bohumil, 
absolvent obchodní akademie.

V roce 1942 protektorátní úřady výrobu 
zastavily, ale po osvobození se výroba 
znovu rozběhla a počet dělníků dosáhl 
čísla 71 osob. V roce 1948 se stal vedoucím 
syn Bohumil, výroba přešla do národní 

správy a v roce následujícím ji převzal 
n. p. Obnova Brno. V té době vyráběl 
závod týdně 2500 párů dětské obuvi. Poz-
ději nastoupil do již znárodněné fi rmy 
třetí z generace Bílků, Zdeněk. V letech 
1959–61 byla výroba dětských botiček 
ukončena, ponechána pouze opravna 
obuvi, a výrobní prostory se začaly měnit 
na opravnu vojenských matrací, lehátek 
a člunů nejen pro vojsko, ale i pro veřej-
nost. V roce 1961 přešel Bohumil Bílek 
s deseti zaměstnanci do centrální opravny 
Obnovy města Brna na Rybářskou ulici, 
kde pracoval jako vedoucí skladu. Jeho 
syn Zdeněk přešel nejprve do Hrušovan 
u Brna, kde byl vedoucím mistrem a poté 
až do odchodu do důchodu pracoval jako 
mistr učňovského střediska ve Snaze Brno 
na Lidické ulici. Ve Šlapanicích zůstal 
po roce 1961 pouze jediný opravář obuvi 
František Kyselka a po jeho úmrtí nastou-
pil na jeho místo František Pernica. To se 
psal rok 1976 a tento stav trval až do konce 
roku 1989. Po roce 1991 Obnova města 
Brna zcela zanikla, ale to už si v prostorách 
orlovny otevřela paní Štěpánka Pernicová 
novou provozovnu, opravy se však vozily 
nadále do Brna. V roce 1993 se stroje ze 
zaniklé Obnovy přestěhovaly do Šlapanic 
a provozovny se ujal manžel paní Perni-
cové František, který zde působil plných 
25 roků. Připočteme-li k tomuto číslu ještě 
roky předešlé, působí zde úctyhodných 42 
let. Od letošního roku otevřel z důvodu 
generální opravy orlovny, novou provo-
zovnu v rodinném domku na Ponětovské 
ulici č. p. 167.

A jaké byly další osudy bývalé fi rmy 
Bohumíra Bílka? V roce 1996 si výrobní 
prostory pronajala společnost AROMA-
TICA, v.o.s., která již čtyři roky působila 
v Brně na Masné ulici. U jejího zrodu stáli 
Ladislav Šimůnek a Dr. PhMr. Jan Ruka-
vička, kteří společně obnovili podle původ-
ních receptur Dr. PhMr. Jana Rukavičky 

BOHUMÍR BÍLEK – VELKOVÝROBA OBUVI 

Zaměstnanci Bohumíra Bílka začátkem 40. let 20. století
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staršího výrobu 
bylinných léčebných 
přípravků. Vlast-
ními silami provedli 
rekonstrukci výrob-
ních prostor a kan-
celáří v 2NP hlavní 
budovy a po dvou 
letech společnost 
celý dům odkoupila. 
V roce 2005 byla 
založena společnost 
AROMATICA CZ, 
s.r.o., která převzala 
distribuci všech 
výrobků se značkou 
AROMATICA v ČR 
a od následujícího 
roku i jejich výrobu. 
V současné době je 
etablovaným výrob-
cem a dodavatelem 
bylinné kosmetiky 
a doplňků stravy 
a kvalitu těchto 
výrobků nejlépe 
dokládá i stále ros-
toucí poptávka 
nejen v České repub-
lice, ale i v zahra-
ničí. Nyní ve fi rmě 
pracuje 20 zaměst-
nanců, kteří vyrábí 
přes 100 druhů pro-
duktů. V přízemí 
hlavní budovy našla 
svoje sídlo hudební 
škola YAMAHA, 
kterou vede paní 
Hana Šimůnková. 
Její žáci vystupují na 
mnoha kulturních 
akcích jako jsou 
Šlapanické Vánoce, 
Vánoční jarmark, 
nebo nově zalo-
žená tradice Zpívá 
celé Česko, kterou 
právě HŠ YAMAHA 
v našem městě 
uvedla v život. 

Autor: 
Josef Kopecký, 

kronikář 
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Ve středu 12. 12. v 18 hodin si na Masarykově náměstí společně zazpíváme koledy. Poté bude následovat koncert kapely Skyey 
Gospel. Texty koled přinášíme níže.

ČESKO ZPÍVÁ KOLEDY

1. Nesem vám noviny
2. Půjdem spolu do Betléma
3. Narodil se Kristus Pán
4. Štědrej večer nastal
5. Pásli ovce Valaši
6. Vánoce, Vánoce přicházejí (dobro-
volné)
 

KOLEDY
NESEM VÁM NOVINY 
(02:26)
Nesem vám noviny, poslouchejte,
z betlémské krajiny, pozor dejte.
Slyšte je pilně a neomylně,
slyšte je pilně a neomylně,
rozjímejte.

K němužto andělé z nebe přišli
i také pastýři jsou se sešli.
Jeho vítali, jeho chválili,
jeho vítali, jeho chválili,
dary nesli.

Andělé v oblacích prozpěvují, 
narození Páně ohlašují,
že jest narozen, v jeslích položen,
že jest narozen, v jeslích položen, 
oznamují.

PŮJDEM SPOLU DO BETLÉMA
 (01:59)
Půjdem spolu do Betléma,
dujdaj, dujdaj, dujdaj dá! 
Ježíšku, panáčku, já tě budu kolébati, 
Ježíšku, panáčku, já tě budu kolébat!

Začni, Kubo, na ty dudy,
dujdaj, dujdaj, dujdaj, dá!
Ježíšku, panáčku, já tě budu kolébati,
Ježíšku, panáčku, já tě budu kolébat!

A ty, Janku, na píšťalku,
dudli, tudli, dudli, dá!
Ježíšku, panáčku, já tě budu kolébati,
Ježíšku, panáčku, já tě budu kolébat!

A ty, Mikši, na housličky,
hudli, tidly, hudli, dá!
Ježíšku, panáčku, já tě budu kolébati,
Ježíšku, panáčku, já tě budu kolébat!

A ty, Vávro, na tu basu,
rum, rum, rum, rum, ruma, dá!

Ježíšku, panáčku, já tě budu kolébati,
Ježíšku, panáčku, já tě budu kolébat! 

NARODIL SE KRISTUS PÁN 
(01:24)
Narodil se Kristus Pán, veselme se,
z růže kvítek vykvet nám, radujme se.
Z života čistého, z rodu královského
nám, nám narodil se.

Jenž prorokován jest, veselme se,
ten na svět poslán jest, radujme se.
Z života čistého, z rodu královského
nám, nám narodil se.

ŠTĚDREJ VEČER NASTAL 
(01:30) 
Štědrej večer nastal. Štědrej večer nastal,
koledy přichystal, koledy přichystal.

Panimámo, vstaňte. Panimámo, vstaňte,
koledu nám dejte, koledu nám dejte.

Panimáma vstala. Panimáma vstala, 
koledu nám dala, koledu nám dala.

PÁSLI OVCE VALAŠI 
(01:24)
Pásli ovce Valaši 
při betlémském salaši. 
Hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom.

Anděl se jim ukázal, 
do Betléma jim kázal.
Hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom.

Běžte rychle, pospěšte, 
Ježíška tam najdete.
Hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom.

On tam leží v jesličkách, 
ovinutý v plenčičkách.
Hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlikom,

hajdom, hajdom, tydlidom.

Maria ho kolíbá,
svatý Josef mu zpívá.
Hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom,
hajdom, hajdom, tydlidom.

DOBROVOLNÉ – VÁNOČNÍ PÍSNĚ
VÁNOCE, VÁNOCE PŘICHÁZEJÍ 
(02:08)

Vánoce, Vánoce přicházejí, zpívejme, přá-
telé,
po roce Vánoce, Vánoce přicházejí, šťastné 
a veselé.

Proč jen děda říct si nedá, tluče o stůl 
v předsíni
a pak děda marně hledá kapra pod skříní.
Naše teta peče léta na Vánoce vánočku,
nereptáme, aspoň máme něco pro kočku.

Jo… Vánoce, Vánoce přicházejí, zpívejme, 
přátelé,
po roce Vánoce, Vánoce přicházejí, šťastné 
a veselé.

Bez prskavek tvrdil Slávek, na Štědrý den 
nelze být
a pak táta s minimaxem zavlažoval byt.
Tyhle ryby neměly by maso míti samou kost,
říká táta vždy, když chvátá na pohotovost.

Jo… Vánoce, Vánoce přicházejí, zpívejme, 
přátelé,
po roce Vánoce, Vánoce přicházejí, šťastné 
a veselé.

Jednou v roce na Vánoce strejda housle 
popadne,
jeho vinou se z nich linou tóny záhadné.
Strejdu vida děda přidá: Neseme vám 
noviny,
čímž prakticky zničí vždycky večer rodinný.

Jo… Vánoce, Vánoce přicházejí, zpívejme, 
přátelé,
po roce Vánoce, Vánoce přicházejí, šťastné 
a veselé
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Posledním naším letošním zastavením 
bude rok 1989. Nemá sice jako poslední 
číslovku osmičku, ale přesto jej řadíme 
k letopočtům s významnými osmičkami 
v dějinách našeho státu. V roce 1989 se 
ale městská kronika nepsala. Po kronikáři 
Müllerovi, který se zápisy v kronice skončil 
pro stáří v roce 1979, se ujala psaní učitelka 
Vlasta Poulová. Až do roku 1986 ale není 
pod zápisy nikdo podepsán, pouze razítko 
Městského národního výboru a pod-
pis tajemnice úřadu paní Havlíčkové. 
Od roku 1987 vedl zápisy pan Jiří 
Knos, ten ale po dvou letech skončil. 
V té době nejsou zápisy ani podepsány, 
ani úředně ověřeny. V letech 1989 až 
2004 kroniku nikdo nepsal. V dubnu 
2004 byla radou města schválena 
Letopisecká komise ve složení Doc. 
Ing. Vladimír Ustohal, Luboš Charvát 
a Josef Kopecký, která měla připravit 
podklady pro zpětné dopsání chybě-
jících let. Protože se jednalo o pat-
náctiletou proluku, nebylo možné 
zapsat veškeré dění a tak se kronikář, 
kterým byl jmenován Luboš Char-
vát, soustředil na podstatné a hlavně 
dostupné informace. Doc. Ustohal 
se dopsání kroniky nedočkal, zemřel 
v prosinci roku 2005 a Luboš Char-
vát, který dopsal kroniku po rok 2007 
ji předal svému nástupci, současnému 
kronikáři, Josefu Kopeckému. Infor-
mace k roku 1989 budeme tedy čerpat 
nejen z městské kroniky, ale i z jiných 
dostupných archivních materiálů.

K 1. lednu 1989 žilo ve Šlapanicích, 
jejichž integrovanými obcemi byly 
v té době kromě Bedřichovic, také 
Jiříkovice, Kobylnice, Ponětovice 
a Prace žilo celkem 9 108 osob. Během 
tohoto roku bylo ve Šlapanicích a Bedři-
chovicích uzavřeno 54 manželství, naro-
dilo se 64 chlapců a 44 dívek, zemřelo 41 
mužů a 58 žen – tolik statistika. V akcích 
„Z“ byla vydlážděna levá strana Nádražní, 
tehdy Leninovy ulice a dokončena stavba 
víceúčelového střediska Svazarmu na 
Rudém náměstí – dnes ulice Janská. Hod-
nota tohoto díla byla oceněna na 2 mili-
ony Kčs. V lednu byla také zkolaudována 
nová sportovní hala na Smetanově ulici, 
ale drobné dokončovací práce probíhaly 
ještě několik dalších měsíců. V tomto 

roce, sehrál divadelní odbor Sokola Šla-
panice pro diváky dvě dětská představení. 
Ladovu pohádku Byl jednou jeden drak 
a Mikulkovy Zahrajem si na pohádky. Pro 
dospělé pak Hubačův Dům na nebesích, 
během Šlapanických slavností připravil 
Velký estrádní pořad – pestrou kytici písní 
a humoru z operet a v předvánočním čase 
pásmo poezie Poetická kavárna Sonet. Na 
sokolovně také proběhla v čase Adventu 
výstava betlémů. 

Základní organizace SPO ČSSR ve 
Šlapanicích (Sbor požární ochrany, dnes 
JSDH) si připomínal 100. výročí zalo-
žení a vydal k tomuto výročí pamětní spis 
a medaili. Uspořádána byla výstava zahr-
nující stoletou činnost sboru a také slav-
nostní průvod městem s prezentací jak 
moderní, tak historické techniky. Stejné 
stoleté výročí si připomínala i městská 
lidová knihovna. Šlapanické slavnosti pro-
bíhaly ve dnech 4. – 26. srpna a z dochova-
ných programů se dovídáme, že se v oněch 
23 dnech konalo 10 tanečních zábav růz-
ných žánrů, výstavy obrazů Zdeňka Dvo-

řáčka a Aloise Kalvody, z tvorby našich 
občanů a jubilantů a veřejnosti se předsta-
vili také zahrádkáři a chovatelé. Dále byly 
připraveny tři vlastivědné besedy a jedna 
na sportovní téma s Mistrem sportu Kar-
lem Lázničkou. Jubilanti 50- a 60-letí si 
uspořádali slavnostní večery v sále restau-
race Žuráň a byli také přijati na MěNV teh-
dejšími představiteli města, proběhlo spo-
lečné fotografování a pietní vzpomínky na 

zemřelé spolužáky a učitele. V před-
večer slavnostní neděle se konal již 
výše zmíněný estrádní pořad a neděle 
vrcholila průvodem krojovaných 
jubilantů a občanů v tradiční trase od 
sokolovny do parku. Tam v národo-
pisném programu vystoupili jubilanti, 
mládež ze Šlapanic a Tuřan, hudba 
Osvětové besedy Šlapanice, soubory 
Ždáničan a Ždánsko, lidový vypravěč 
Zdeněk Galuška a pořad moderoval 
Jožka Štětina. V té době již třetím 
rokem vydával MěNV tiskovinu Ruch 
Šlapanicka, ve které byl zaznamená-
ván všední i sváteční život ve městě 
samotném i v integrovaných obcích. 
Po sametové revoluci se název této tis-
koviny vrátil k původnímu prvorepub-
likovému názvu Šlapanický zpravodaj 
a pod tímto titulem vychází dodnes. 
Koncem roku 1989 se pak na pultech 
OD Družba objevila zcela nová tis-
kovina Radost pro všechny, jejímž 
vydavatelem byla ŘK farnost, později 
přejmenovaná na Okénko do života 
farností ve Šlapanicích, Podolí a Praci.

Po 17. listopadu, kdy v naší zemi 
skončila tzv. vláda jedné strany, a udá-
lostech po něm následujících bylo 

také ve Šlapanicích založeno 7. prosince 
Občanské fórum, v jehož programu bylo 
mimo jiné založení pracovních skupin: pro 
přípravu prvních demokratických voleb, 
pro rozvoj města, dále komise tiskové 
a informační, komise legislativní a klubu 
poslanců. Po více jak čtyřiceti letech začal 
život veřejný i politický nabírat jiný směr. 
A tímto rokem končíme naše putování po 
osudových osmičkách v dějinách naší sto-
leté republiky a našeho města.

Autor: Josef Kopecký, 
kronikář

ROK 1989 V MĚSTSKÉ KRONICE
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V říjnu letošního roku odešel z našeho 
společenství ve věku nedožitých 104 roků 
nejstarší občan našeho města, bývalý ředi-
tel ZDŠ Šlapanice, pan Bedřich Boháč. 
Narodil se v roce 1915 ve Stráži nad 
Nežárkou a po absolvování učitelského 
ústavu v Chrudimi v roce 1934 jej čekala 
dlouhá řada působišť. Květnová u Havlíč-
kova Brodu, Suchdol nad Lužnicí, Rap-
šach, Český Rudolec, Stráž nad Nežárkou, 
Dolní Lhota, Kostelní Radouň a Jindři-
chův Hradec, tam všude učiteloval. Ředi-
telský post zastával v Krouně a Ležákách, 
zástupcem byl v Hlinsku. Odtud se dostal 
do Újezdu u Brna a to už byl jen krůček do 
Šlapanic, kde se v roce 1966 stal ředitelem 
ZDŠ. Za jeho působení ve funkci ředitele 
byla po létech snah a příprav zrealizo-
vána výstavba nové školní budovy. V roce 
1976 odešel na zasloužený odpočinek, ale 
i v důchodovém věku ještě vypomáhal ve 
škole v Otnicích a v nově otevřeném gym-
náziu ve Šlapanicích vyučoval ve školním 
roce 1993–94 němčinu. Dlouhá léta se 
pak věnoval chovu včel, a pokud mu to 
síly a zdraví dovolovalo, pečoval o vzorně 
upravenou zahrádku kolem domu. Před 
deseti lety, když probíhala v muzeu 
výstava Osmičky, věnovaná zlomovým 
letům našeho národa 1918, 1938, 1948 
a 1968, požádali jsme pana Boháče, zda by 
pro čtenáře zpravodaje nezavzpomínal na 
jedno z těchto dat. Tehdy jsme od něj obdr-
želi písemnou vzpomínku na rok 1938, kdy 
jako mladý 23 letý učitel působil v pohra-
ničí v Českém Rudolci na Dačicku. Jako 
vzpomínku na našeho pana ředitele nyní 
jeho vyprávění znovu otiskujeme. 

V tichý, klidný kout rudoleckého údolí 
vnikla henleinovská propaganda. Přátelské 
soužití Čechů a Němců bylo odvanuto. Zmi-
zel klid ze srdcí a myslí všech.

Míjely planoucí zářijové dny. Kdy bylo 
hodně světla a slunce, ale málo zpěvu, 

radosti. Kam ses podíval, setkával ses 
s ustaranými tvářemi. Dřívější přátelské 
pohledy a pohodové výrazy tváří, prozra-
zující lásku k dětem, k rodině, k lidem, byly 
vystřídány nervózními tahy. Kam se poděla 
radost z práce, z ozónem vonícího lesa, ze 
slunečného rána? A uvidíš-li někde veselou 
tvář, máš dojem, že to není smích čistých, 
bezelstných lidí. Jdi a hledej poctivé tváře!   
Sedláci jdou do práce, zastavují se na návsi, 
shlukují se rokují… a pak se svěšenými hla-
vami jdou podle vozů do polí. Jejich práce 
není radostná. Strach a naděje vedou o ně 
válku. Pod povrch těch tváří se málokdo 
dostal. Nebyla to však přetvářka energetic-
kých duší, jež nepropouští navenek žádný 
z citů, které chová. V mnoha očích žhavěla 

zřetelná přání: Vůdce! Mesiáš! V jedné ruce 
karabáč a v druhé evangelium nového řádu. 
Hitler a Henlein byli jim nadějí zítřků, důvě-
rou v budoucnost, záštitou přítomnosti. Tím 
vším se cítili silní. Ta neochvějná víra v lepší 
zítřek nebyla u všech. Mnozí se ptali sami 
sebe: Nebudeme jednou proklínat, že to vše, 
ta propaganda byla jen lží? A „zlatý“ hlas 
jim našeptával: Kde jsou slzy, bude úsměv, 
kde je nouze, bude hojnost, kde zní mod-
litby beznaděje, budou znít melodie díků… 
Byli asi šťastni v té důvěřivosti ostatně, kdo 
by nechápal tu touhu po něčem novém, co 
by přineslo změnu do jejich života, jenž byl 
hněten většinou jen prací a starostmi. Víra 
v lepší zítřek určovala jejich cesty. Ale nebylo 
také málo těch, jimž henleinovství sloužilo 
jako kšeft, kteří obchodovali s neupřímnými 
slovy jako s vejci.

Běda tomu, kdo neuvěřil příslibu v slasti 
III. říše, kdo se zdráhal jíti za jejím pra-
porem. Ten byl pranýřován, bojkotován. 
V posledním krámku by byl nedostal kus 
chleba, ani nějaká bouda by mu nesměla 

poskytnout přístřeší, podat pomocnou ruku. 
Byl vyřazen z jejich společenství. Postavení 
takového Němce, který se vzepřel omezo-
vání osobní svobody, nebylo záviděníhodné. 
U Němců byl v opovržení a u Čechů nalé-
zal málo přátelského přijetí. Nezbývalo mu 
koneckonců nic jiného, než zakřiknout v sobě 
touhu po svobodě, přistřihnout křidélka vol-
ného ducha, výhonky kuráže, odvahy, pokři-
vit charakter a vrátit se do henleinovského 
tábora a výt s vlky, aby mohl žít.

O penězích, které hrály velkou úlohu pro 
uskutečňování henleinovských idejí, dalo 
by se napsat hodně. Nespokojenost pohra-
ničních Němců nezněla určitě, nesměřo-
vala proti něčemu určitému. Tu označovali 
určitým slovem: Čech. Jedem nenávisti 

proti všemu českému byli infi kováni všichni. 
K tomu je vedl německý rozhlas, povinné 
schůze a jejich program. Vědomí společného 
nebezpečí sjednotilo všechny Čechy bez roz-
dílu v jeden šik. Zmizely malicherné spory 
a neshody a všechny síly byly mobilizovány ve 
prospěch vlasti. S jakou toužebností a nedo-
čkavostí jsme očekávali nové zprávy! A v tom 
očekávání se vždy chvěl strach i naděje. 
Všechno se stalo vlastně čekáním, až zazní 
siréna. A i ty nejkratší chvíle měly nekonečný 
stín. Pod nánosem dějin vyrůstala drtivá 
skutečnost. Naděje pohasínaly, mizely… 
a na rtech každého z nás visela otázka, co 
ještě přinesou příští chvíle. Mnoho otázek 
však zůstalo bez odpovědí, mnoho dotazů 
utonulo v mlčení.

V hostinci u Neužilů jsme obědvali Češi 
i Němci společně u jednoho stolu. Němci 
– to byli většinou přední inspirátoři rudo-
leckého henleinovství. Mluvilo se většinou 
česky, ještě začátkem září. Avšak všechny 
ty rozmluvy, v nichž snad jediné slovo nevy-
jadřovalo to, co ti lidé cítili a myslili, a také 

ZA PANEM BEDŘICHEM BOHÁČEM 

Při oslavě 100. narozenin

Masarykova škola v Českém Rudolci
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to, že si to všichni uvědomovali, že klamou, 
bylo směšné. Po rozhodnutí, že poněmčené 
kraje budou připojeny k Říši, Němci už ani 
slovo česky nepromluvili a ostentativně si 
od Čechů odsedli k jinému stolu. Jejich jed-
nání se však setkávalo u Čechů s naprostým 
klidem a bylo přehlíženo. Ten klid byl jen 
zdánlivý. Se zmučeným srdcem jsme večer 
uléhali, rozmělňovali svou malomoc, nemo-
houcnost a viděli defi lé vzpomínek na poko-
řující divadlo, jež nám den přinesl. Když už 
defi nitivně pohasly stále dominující naděje, 
že nedojde k válce, že u evropských národů 
nabudou převahy síly rozumu a míru, 
že náš stát zůstane neporušen, plakali 
jsme. Opravdu. Slzy! Měly co odplavit. Do 
Rudolce se přivážely balíky černého, bílého 
a červeného plátna. Šicí stroje se rozběhly 
a chrlily prapory s hákovými kříži. Češi, 
balte kufry! Nutno odejít. Loučím se s domá-
cími, u nichž jsem bydlel. Ke mně byli vždy 

přátelští, hodní. Vyprovázejí mě. Dívám se 
jim do očí. Ty zorničky neprohlédneš. Paní 
slzí, říká abych zůstal. Auf Wiedersehen! 
Vzpomínám si ještě, že mám u ševce boty na 
opravu. Ten mě jistě natáhne! No dejte mi 
(očekávám 10 i více Kč). Geben Sie mir zwei 
Kronen. Sing Sie zufrieden? Ano. Překva-
pen dívám se na něho. V jeho očích je mnoho 
otázek a jeho ruka se nabízí k podání. Není 
to jeden z těch, kteří nevěří ve sliby III. říše? 
Podávám mu ruku. Děkuji Vám. Ne za tu 
levnou správku boty, ale za ten skvělý papr-
sek vašeho Já. Čech a Němec si podali ruku.

Na konci vesnice jdu kolem naší školy. 
Neodolám, ještě jednou naposled prochá-
zím třídami školy. Rok života táhne hla-
vou. Pohledem ohmatávám každý kout, 
každou věc, hladím je, loučím se s nimi. Je 
mi smutno. Vyšel jsem – ani nevím jak. Na 
návrší se ještě jednou obracím. Oko utkvívá 
na nápisu Masarykovy národní školy. Je po 

všem! Neohlížej se už! Po silnici doháním 
povozy s nábytkem. Češi odjíždějí od svých 
domovů. Někteří si před 20 lety vystavěli 
malé domky, spláceli dluh a nyní odcházejí 
od svého majetku s dětmi a o 20 let starší. 
Začínat znovu? „Raději válku a třeba i pad-
nout, než takto odcházet,“ zaslechneš. 
Druhého dne se se setkávám s poštmistrem 
z Českého Rudolce. Říká mi, že strážmistr 
Zukal leží na návsi na zemi v krvi. Němci 
jsou kolem a kopou do něho. Ne už se neo-
hlížej… Toho dne se psalo 9. října 1938.                                                                        
Na základě vlastních zkušeností na menši-
nové škole v pohraničí v říjnu 1938 napsal    
Bedřich Boháč.

Děkujeme pane řediteli, děkujeme za 
vše.

Autor: Josef Kopecký, 
kronikář 

VÁŽKA SE LOUČÍ S NAPLNĚNÝM ROKEM 2018
Centrum pro rodinu Vážka už se pomalu 

loučí s končícím rokem, ale rozhodně 
neskládá křídla. Až do období těsně před 
Vánoci se u nás stále bude něco dít.

Od jara jsme se ve Vážce nezastavily. Po 
celý rok běží pravidelná setkávání při cvi-
čení rodičů s dětmi, pilates pro ženy a dvě 
svépomocné skupinky – herničky, 
kde se mohou scházet maminky 
s dětmi a v bezpečném prostředí 
sdílet zkušenosti ze života svých 
rodin, zatímco si jejich děti hrají. 
Děti se mohou každý týden realizo-
vat ve výtvarném kroužku.

Kromě pravidelných aktivit Vážka 
zorganizovala také řadu jednorá-
zových akcí. Probíhá u nás např. 
nepravidelný cyklus Aromaženek 
– tematických večerů pro ženy s aromate-
rapií pod vedením certifi kované aromate-
rapeutky. Přijely k nám pražské psycho-
terapeutky se zážitkovým workshopem 
Vztek matek, na který se k nám do Šlapanic 
přihlásily ženy z celé ČR. Uspořádaly jsme 
besedu s fyzioterapeutkou o psychomoto-
rickém vývoji dětí do 1 roku a v neposlední 
řadě jsme přivítaly autorky nádherné dět-

ské knížky Pohrátky aneb cesta pavoučka 
Vincka, které pro rodiče s dětmi vytvořily 
nádherný snový svět s divadélkem, tvoře-
ním a čtením.

Právě setkání s autorkami pavoučka 
Vincka mohlo proběhnout díky dotaci 
města Šlapanice. Městu Šlapanice také 

vděčíme za příspěvek na zakoupení 
nového vybavení do naší herny i nového 
náčiní na oblíbené lekce pilates. Za spolu-
práci s městem jsme ve Vážce velmi vděčné 
a těšíme se na její pokračování.

Mimo akce, které se odehrávají přímo 
v našich útulných prostorách, pořá-
dáme i jarní a podzimní burzu oblečení. 
Z výtěžků burzy Vážka i letos ráda podpo-

řila děti ze ZŠ Šlapanice. I této spolupráce 
si velmi ceníme.

Ještě těsně před koncem roku se nám 
podařilo pozvat žádanou pražskou psy-
choterapeutku se seminářem o výchově 
kluků, takže i v prosinci se ještě roz-
hodně máme na co těšit. A protože je 

o tento seminář značný zájem, 
máme dohodnuty další semináře 
o výchově kluků i holek na příští 
rok. Plány jsou v plném proudu a už 
nyní víme, že u nás budou pokra-
čovat jak pravidelná setkávání, tak 
jednorázové večery s aromaterapií, 
psaním deníku, workshopy výroby 
knihy, semináře o dětech v digitali-
zovaném světě a dalších aktuálních 
a vyhledávaných tématech.

Jsme velmi rády, že se dětem i jejich rodi-
nám u nás líbí a že Vážku město Šlapanice 
i Jihomoravský kraj podporují v rozletu. 
Děkujeme za přízeň, přejeme všem krásný 
konec roku a těšíme se na vše, co přinese 
ten další.
Za Centrum pro rodinu Vážka Šlapanice

Michaela Strnadelová 
a Martina Nosková

KULTURA & SPORT

31



POVÍDÁNÍ (SKORO) SILVESTROVSKÉ
Šlapanice jsou veselé město a tak si nyní, 

v době předsilvestrovské, připomeňme něko-
lik povedených taškařic, třeba dopravních. 
Dětské hřiště na křížení Sušilovy a Nerudovy. 
Pěkné, moc pěkné. No a nějaký vtipálek sem 
umístil jednosměrky, a to tak, že k opuštění 
oblasti Sušilova musí kolem onoho hřiště 
projet úplně každý a vzhledem k situaci (zvý-
šený práh, svah) i každý podřadit, čili nějaké 
ty spaliny vypustit. Ale proč ne, však to děcka 
vydýchají, i to sousedící kontejnerové hnízdo. 
S instalací jednosměrek byla taky legrace. 
Klasik praví, že jednosměrky vesměs nic 
neřeší, jen přesunou problém z místa A do 
místa B. Bránice vám cuká smíchy, když vám 
3× v jednom týdnu a 1× v druhém před bará-
kem změní dopravní značení. Prý proto, že při 
realizaci došlo ke změnám (jasně, ono naplá-
novat parkování po levé straně ulice, kde je 
vysoký břeh a řidič nemůže z auta vystoupit, 
dá nějakou práci). A vtipně se některé značky 
připevní i na soukromé sloupky. Legrační 
je i past na náklaďáky. Do oblasti Sušilky 
z Brněnské sice vjet mohou, ale už nemohou 
vyjet, protože jediná výjezdní komunikace 
je opatřena zákazem vjezdu náklaďáků! 
Cyklisté v protisměru jsou taky vtipní, a jak 
pěkně uhýbají protijedoucím autům, jéje! Bez 
vyznačení svého pruhu totiž přednost nemají 
a ten pruh se tam kvůli šířce vozovky nevejde. 
A taky zmizelo původní značení, takže cyk-

lista v protisměru se neřídí ničím a např. při 
dojezdu ze Sušilky na Brněnskou ani neví, že 
musí dát přednost. Jo a taky na Těsnohlídkové 
pouhým zřízením zákazu stání ubylo na 40 
parkovacích míst a na Nádražní díky geniálně 
humorné organizaci vyhýbacích míst dalších 
20. V rámci legrace samozřejmě bez náhrady! 
Díky instalaci i neschválených značek se 
dá těžko uvěřit původnímu zdůvodnění, že 
úpravy mají zlepšit průjezdnost záchranných 

složek. Skoro celé nové dopravní značení totiž 
vůbec neodpovídá dopravnímu pasportu, 
schváleném to dokumentu dalšími státními 
orgány. Občanům (a výchovně i mládeži do 
budoucna) se tím naznačuje, že úřední doku-
menty prostě není třeba respektovat a když 
je porušuje úřad, my obyčejní můžeme také! 
Vždyť je to jenom legrační cár papíru! A co 
nová refl exní značka „Přechod pro chodce“ 

na Brněnské před Čechovou? Skoro po celou 
dobu jízdy z kopce je vtipně skryta za slou-
pem veřejného osvětlení! Po zjednosměrnění 
Sušilky také zmizela zastávka Seniorbusu, 
ale ať si senioři chodí pěšky, aspoň je nějaká 
psina. Aktuální mapku zastávek i jízdní 
řád Seniorbusu nenajdete ani na městském 
webu. Jo a ten web je taky vtipný! Šlapanice 
se tak moc stydí za své symboly, že na své 
nové stránky ani nezakomponovaly svůj 
znak! Jako jediní v republice! A i když některá 
oddělení úřadu byla přejmenována už před 
rokem a půl, městský web to ještě nezaregis-
troval. Správně, ono už by to totiž nebylo tak 
vtipné! O rekonstrukci Jungmannovy ulice se 
píše už 3 roky. Ale teprve v době zprovoznění 
nové zastávky nastává ten správný a vtipný 
okamžik. Od Švehlové se k dráze bude pří-
stupová komunikace teprve budovat, takže 
na vlak jedině letecky. A taky se mluví o zpo-
platnění parkování na Masarykově náměstí. 
Jedeš na úřad pro pytle na tříděný odpad, 
zaplať! No někdo ty náklady na pytle přece 
zaplatit musí! A tak by se dalo pokračovat dál. 
Ale je dobře, že Šlapanice jsou tak humornou 
obcí. No představte si, kdyby to výše popsané 
myslely vážně! Závěrem děkuji všem, kteří 
pochopili myšlenku. Ti, co nepochopili nic, 
budou psát odezvu do příštího ŠZ. Ale na fak-
tech to nezmění vůbec nic.

Autor: Vladislav Jakubec

Známé motto jednoho z nás jistě nepo-
strádá všeobecný souhlas. Z pohledu laika 
a tu a tam zaslechnutých poznámek však 
vyplývá, že “stárnout” v zácpách budeme 
zřejmě ještě 10–15 let (možná déle). Je to asi 
běžný názor, i když se v médiích, pokud vím, 
naplno neprojevuje. Technické řešení cílené 
na plynulou, bezpečnou jízdu bez zácp vzhle-
dem ke stále rostoucí hustotě dopravy i nadále 
časově zaostává. Jak vše vyřešit v dohledné 
době, to chápe téměř každý neodborník, byť 
to vnímá jako teorii. Ať aspoň jedna třetina 
uživatelů aut vysedne z nich a přejde na jiný 
druh přepravy. Něco takového z pochopitel-
ných důvodů nikdo dobrovolně neučiní, až 
na mizivé promile jednotlivců (s jedním jsem 
se setkal – před časem v ŠZ). Klamný dojem 
svobody pohybu je už tak nabobtnalý, že tisíce 
řidičů radši paradoxně stojí v koloně, místo aby 
se prozíravě počali vracet k veřejné dopravě. 
S trochou prostořekosti lze parafrázovat heslo 

z ne tak dávné minulosti: “Automobilismus 
si rozvracet nedáme…” Jenže důsledky jsou 
paradoxně přesně opačné. Právě proto osobní 
doprava čím dál víc kolabuje. 

Další příčina spočívá nejen dle mého 
názoru v tom, že při projektování výstavby 
bytů, hal apod. developeři nezohledňují pro-
pustnost stávajících okolních vozovek; kolik 
budou schopny snést vozidel, aniž by vzrůs-
tala hustota kolon. Jinak je každému jasné, 
že silnice a dálnice pomalu přestávají plnit 
svůj účel. Byla narušena rovnováha, igno-
ruje se, kolik snese okolní krajina, nestano-
vuje se hranice růstu měst, což bude jedním 
z kroků k obnovení vyváženosti a rovněž je 
ekonomicky rozumné zastavěné plochy udr-
žovat, nikoliv šířit – kvalita místo kvantity. 
Výstavba komunikací, jejich rekonstrukce, 
obchvaty… to sice pokračuje, ovšem pomalu. 
Členitost terénu a hustota osídlení nedovolují 
vysoké tempo. Proto automobilisté rovněž 

vyhledávají nekvalitní, úzké vozovky 3. třídy 
i za cenu menší objížďky, kde se kolony zatím 
netvoří, ale provoz už je větší (viz po r. 2000 
úsek Ponětovice – Kobylnice). K tomu při-
počtěme absurdní nárůst rozměrů karoserií, 
tím vyšší riziko čelních srážek a zužující se 
profi l pouličních komunikací při parkování. 
Vzpomeňme si též na populární heslo jistého 
publicisty před mnoha léty: “Auto do každé 
rodiny…” Naštěstí tomu tak stoprocentně 
není, přesto však se situace blíží katastrofě – 
řekl mi v červenci, jeden profesní šofér. Zdá 
se, jakoby někdo prosazoval trend “čím hůře, 
tím lépe.”

Zkusme si představit reakce mnohých 
řidičů, kdyby z nějakého závažného důvodu 
došlo k zákazu soukromých jízd. Pominu-li 
pochopitelnou nazlobenost, tak časem by 
si tito chtě-nechtě uvědomili, že nekonečné 
přesouvání z bodu A do bodu B nebylo často 
absolutně nutné, ne-li přímo zbytečné. Začali 

NESTÁRNOUT V KOLONÁCH
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Ne každému občanu Šlapanic se podaří 
získat pozornost celostátních sdělovacích 
prostředků. Mně se to povedlo, i když ne 
mou zásluhou, před několika týdny. Tehdy se 
mému domu na ulici Sušilové v blízkosti Kolí-
bky věnovala V. Horáková, redaktorka novin 
MFDnes a iDnes. Její reportáž pak převzala 
i TV Nova. Má reakce na tyto reportáže pro-
bíhá zákonnou cestou. 

Publikovaná reportáž obsahově navazuje 
na předchozí nepravdy a účelové manipulace 
s fakty M. Trněné (např. ŠZ 2/2014).

Relevantní fakta jsou tato:
1. Pozemek, na němž byl můj dům posta-

ven, je v územním plánu Šlapanic od 
roku 2001 vyznačen jako plocha čis-
tého bydlení v rodinných domech. Tento 
územní plán je stále platný i dnes.

2. Pozemek o rozloze 4 452 m2 jsem získal 
nikoliv od města, jak šiřitelé výmyslů 
šíří, ale na základě řádné kupní smlouvy 
ze dne 10. 2. 2010 mezi mou fi rmou 
a paní J. K., mojí bývalou spolužačkou ze 
základní školy. 

3. Má fi rma uzavřela dne 30. 9. 2010 
s Městem Šlapanice Plánovací smlouvu, 

která byla předtím schválena v měst-
ském zastupitelstvu 15. 9. 2010. V této 
smlouvě se má fi rma zavázala, že vybu-
duje všechny inženýrské sítě (komuni-
kace, chodníky, veřejné osvětlení, kana-
lizace, vodovod, plynovod, elektrické 
vedení) na pozemcích patřících mé 
fi rmě i na přilehlých pozemcích města 
na prodloužení ulice Sušilovy a předá je 
městu resp. správcům příslušných sítí 
bezúplatně (resp. za 1 Kč dle dodatku 
smlouvy z 20. 2. 2015). Město se zavá-
zalo, že komunikaci, chodníky a veřejné 
osvětlení za 1 Kč převezme.

4. Projekt na inženýrské sítě zhotovil Ing.
arch. A. Běhal, který též zajistil vydání 
územního rozhodnutí, stavebního povo-
lení i provedení kolaudace (28. 1. 2013) 
s výjimkou komunikace, která dodnes 
zkolaudována nebyla, i když příslušná 
žádost byla podána 8. 9. 2017.

5. Správcům sítí jsem po provedené kolau-
daci předal kanalizaci v pořizovací ceně 
1 152 799 Kč (bez DPH), vodovod v ceně 
367 582 Kč, plynovod v ceně 287 711 Kč 
a přeložku VN v ceně 921 259 Kč.

6. Město Šlapanice veřejné osvětlení v ceně 
303 347 Kč dosud nepřevzalo, stejně 
jako nepřevzalo komunikaci a chod-
níky na městských pozemcích v ceně 
648 898 Kč. 

7. Projekt na stavbu domu zhotovil 
Ing.arch. Jaromír Sedlák, který též 
zajistil vydání územního rozhod-
nutí (7. 3. 2012), stavebního povolení 

(14. 3. 2013) i provedení kolaudace 
(31. 10. 2014).

8. Všechny stavby (infrastruktura i dům) 
byly provedeny v souladu s platnými 
zákony, bez jakýchkoliv výjimek či při-
pomínek.

9. Mou fi rmou postavený dům neleží v pří-
rodní památce Andělka a Čertovka (ani 
rezervace ani CHKO – viz https://www.
slapanice.cz/priroda/ a viz přiložená 
mapa bod A), ani vedle ní ani v jejím sou-
sedství, neboť je od ní oddělen dvěma 
dalšími pozemky ve vlastnictví města 
(mapa – šrafování u bodu B).

Je s podivem, že starostka Trněná projevuje 
takovou starost o umístění mého domu, ale 
nevěnuje vůbec žádnou pozornost umístění 
domu pana R. R., t. č. zastupitele města za 
Čisté Šlapanice, jenž s přírodní památkou 
sousedí přímo (mapa bod C). 

Manipulativní výrok M. Trněné, že jsem 
„využil toho, že jsem si tam mohl dům posta-
vit“ má stejnou informační hodnotu jako kdy-
bych řekl, že M. Trněná využila zastaralého 
volebního zákona, aby mohla kandidovat ve 
volbách a sedla si na šlapanickou radnici jako 
starostka. Je na zamyšlení, zda dřívější publi-
kované výroky M. Trněné ve vztahu k mému 
domu o „zvůli, aroganci, bezohlednosti 
a pohrdání šlapanických politiků občany“ se 
nehodí spíše na současné představitele šlapa-
nické politiky

Autor: Stanislav Matýšek, 
člen MS ODS Šlapanice

DŮM U KOLÍBKY

Vyjádření Odboru investic a správy majetku k bodu č. 6: veřejné osvětlení město Šlapanice nepřevzalo, protože část VO, konkrétně 2 
sloupy jsou umístěny na soukromých pozemcích vlastníků rodinných domů. Další komunikace a chodníky, přestože leží na pozemcích 
města Šlapanice, město dosud nepřevzalo, protože se jedná o pozemky, na které je podaná žaloba o určení vlastnického práva, kde je 
žalobcem Římskokatolická farnost Šlapanice u Brna.

by více chodit do přírody (do hospody), jezdit 
na kole, používat veřejnou dopravu, jak tomu 
bylo před 40–50 roky. Prospělo by to lidskému 
zdraví i přírodě. Že se tyto časy nikdy nevrátí? 
Nevím, ale nikdy neříkej nikdy... Takže závě-
rem kousek citace z Danteho: “Zanechte vší 
naděje…” (vy kdo usedáte za volant), neboť 
kvalitní silnice všude v ČR, plynulý, bezpečný 
provoz, to bude ještě nějaký čas nereálná 
vize – pokud se nemýlím. Ale zdá se, že ne; 
kdekdo z nás se už setkal se sloganem “nej-

lepší lék na zácpu je vlak.” A tento lék budeme 
mít i ve Šlapanicích. Také jsem před časem 
na jednom TV kanálu slyšel prognostiky (či 
snílky?), že cestování v budoucnu vyřeší jen 
změna životního stylu. Nové generace se prý 
začnou vzdávat jízd autem (ani bych se jim 
nedivil), do 30 let ubude počet osobních vozů, 
zintenzivní hromadná doprava, pročistí se 
vzduch, atd. Částečně by tato změna mohla 
začít i hned. Jistě by se našli lidé, kteří, nejsou-
-li právě v práci, tak při troše dobré vůle si 

časově naplánují vyřízení různých úkolů pou-
žitím veřejné dopravy. Potom ubude stovek 
aut trvale brázdících ulice města, v nichž sedí 
jen řidič. 

Nechceme-li tedy stárnout v kolonách, 
apelujme na zodpovědné činitele všech 
úrovní, aby nadále nezaostával rozvoj veřej-
ných dopravních prostředků všeho druhu. 
Pak bude na místě optimismus z naděje na 
“výjezd” z dnešní slepé uličky. 

Autor: Petr Bílek
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Český rozhlas před nějakou dobou vysílal 
velmi pěkný cyklus „Liturgický rok v české 
duchovní písni“. V jednom dílu se autor 
věnuje českému baroku a říká:

„Přibližme si další ze sbírek barokní zpí-
vané poezie – „Zdoroslavíčka“ Felixe Kadlin-
ského. Zdoroslavíček se dnes řadí mezi mis-
trovská díla barokní konceptuální poezie. Její 
princip spočívá v jemné hře alegorií a skrytých 
významů. Každá báseň i sbírka jako celek má 
v druhém plánu určitý skrytý význam, čili kon-
cept. Co chtěl básník říci, to se čtenář málokdy 
dozví hned na začátku. Klíč k rozšifrování 
najde většinou až před samotným koncem, aby 
si ji pak mohl přečíst nebo zazpívat ještě jed-
nou a teprve pak náležitě ocení všechny detaily. 

Píseň ze Zdoroslavíčka vstoupila do dějin 
ještě jednou historií, poučnou i po dvou sto-
letích. Otiskl ji obrozenecký básník Václav 
Thám, když v roce 1785 vydával první novo-
českou sbírku poezie „Básně v řeči vázané“. 
Thám byl nejen obrozencem, ale také osvícen-
cem a texty neváhal razantně upravovat. Tak 
z básně zmizelo jméno „Ježíš“ a nahradil ho 
jakýsi „Meliš“. Tak se z inteligentní duchovní 
poezie stala prostoduchá říkanka. Místo aby 
báseň jiskřila skrytými významy, zůstala zcela 
bez významu a bez ducha. Pro nás to může být 
poučením při snaze předávat hodnoty naší 

tisícileté kultury dnešnímu člověku. Jakmile 
– obrazně řečeno – zapřeme jméno Ježíš, aby-
chom si před někým nezadali, nedopadneme 
lépe než obrozenci s jejich Melišem.“

Když jsem tato slova poslouchal, nemohla 
mě nenapadnout paralela se současností. 
Advent je v plném proudu, leckde už mají 
i vánoce. Mnozí lidé je ale neslaví a nemají 
rádi je. Proč? Vždyť jsme je jako děti měli 
tak rádi a tolik jsme se na ně těšili. Myslím, 
že z jednoduchého důvodu: Pokud z vánoc 
odstraníme Ježíše, zbude nezajímavá slupka 
bez významu a bez ducha. Jako ten Thám. 
Jako prázdná krabice po vybaleném dárku, 
který někdo odnesl a nám zůstaly jen zmu-
chlané pestrobarevné papíry, které se akorát 
tak vyhodí do koše. 

Jak tedy hezky prožít vánoce? Zaměřme 
se na jejich poselství. Zastavme se u jesliček, 
viditelného symbolu neskonalé Boží lásky 
k člověku. Zaposlouchejme se do zpěvu 
andělů a v duchu poklekněme s pastýři 
u jeslí. Zazpívejme nebo si pusťme koledy, 
s dětmi, s rodinou, nebo jen tak, sami pro 
sebe. Ale ne jako kulisu pro náladičku, pře-
mýšlejme o tom, co zpíváme. Dopřejme si 
vánoční koncert, navštivme nějaký kos-
tel podívat se na betlém, zkrátka prožijme 
vánoce s Ježíšem, ne s Melišem.

V našem kostele jsme úspěšně dokončili 
opravu oken a o vánocích vám nabídneme 
krásný program. Na Štědrý den odpole-
dne při první vánoční mši si můžete nechat 
požehnat váš domácí betlém, aby vás pro-
vázel celými svátky. Pak následuje trojice 
vánočních mší, podle staré latinské tradice 
nazývaná in nocte, in aurora, in die (v noci, za 
svítání, ve dne). Večer na Hod Boží vánoční 
si přijďte poslechnout známou „rybovku“ 
v podání našeho chrámového sboru a dalších 
umělců. Na sv. Štěpána bude tradiční svato-
janské žehnání vína. V neděli, kdy slavíme 
svátek svaté Rodiny Ježíše, Marie a Josefa, 
ti manželé, kteří měli svatbu v kostele, jsou 
zváni obnovit svůj slib a znovu jeden dru-
hému říci své „Ano“. Ono neškodí si připo-
menout, co jsme slíbili, a ubezpečit toho dru-
hého, že na tom nehodláme nic měnit. 

Na Silvestra odpoledne se pak sejdeme, 
abychom poděkovali za celý uplynulý rok. 
A pak už jen bujaré silvestrovské oslavy, aby-
chom se ráno probudili a zvykali si na nový 
letopočet, o jedničku větší než ten minulý.

Přeji vám krásné vánoce a úspěšný, požeh-
naný nový rok 2019.

Autor: P.Jan Nekuda, 
farář

JAK NA HEZKÉ VÁNOCE ANEB
„JEŽÍŠ NEBO MELIŠ?“

BOHOSLUŽBY VE ŠLAPANICÍCH O VÁNOCÍCH 2018
pondělí 24. 12. Štědrý den 16.00 první vánoční mše – zahájení vánoc, žehnání betlémů

21.30 půlnoční mše („in nocte“)
úterý 25. 12. Narození Páně  7.00 jitřní mše („in aurora“)

 8.45 slavnostní vánoční mše („in die“)
19.00 koncert chrámového sboru – Česká mše vánoční J.J.Ryby

středa 26.12. sv. Štěpána  7.00 ranní
 8.45 devátá, po ní v kostele svatojanské žehnání vína 

čtvrtek 27. 12. sv. Jana Evangelisty 18.00 večerní mše
pátek 28. 12. sv. Mláďátek 18.00 večerní mše
sobota 29. 12. sv. Tomáše Becketa 7.30 ranní mše
neděle 30. 12. sv. Rodiny Ježíše, Marie a Josefa 7.00 mše s obnovou manželských slibů

8.45
18.30 večerní

pondělí 31. 12. sv.Silvestra 15.00 děkovná mše za uplynulý rok 2018
úterý 1. 1. Nový rok, slavnost Matky Boží 

Panny Marie
 7.00 první novoroční mše 
 8.45

18.30 večerní mše

NÁZORY
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12. 1. TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA ŠLAPANICE

18. 1. FARNÍ PLES V JIŘÍKOVICÍCH JIŘÍKOVICE 20.00

6. 3. POPELEC – POPELEČNÍ STŘEDA KOSTEL 18.00

14. 4. SVĚCENÍ RATOLESTÍ A PRŮVOD KVĚTNÉ NEDĚLE NÁMĚSTÍ 8.45

19. 4. VELKOPÁTEČNÍ OBŘADY KOSTEL 15.00

19. 4. NOČNÍ KŘÍŽOVÁ CESTA V JIŘÍKOVICÍCH JIŘÍKOVICE-LOUČKY 20.30

20. 4. VELIKONOČNÍ OBŘADY VZKŘÍŠENÍ KOSTEL 21.00

12. 5. SLAVNOST VÝROČÍ POSVĚCENÍ KAPLE V PONĚTOVICÍCH PONĚTOVICE 10.30

19. 5. 1. SV. PŘIJÍMÁNÍ ŠKOLNÍCH DĚTÍ KOSTEL 8.45

24. 5. NOC KOSTELŮ KOSTEL 20.00

26. 5. HODY BEDŘICHOVICE BEDŘICHOVICE 10.30

1. 6. FARNÍ POUŤ DO KŘTIN KOSTEL KŘTINY 18.30

1. – 2. 6. FARNÍ VÍKEND FARA

23. 6. BOŽÍ TĚLO VE ŠLAPANICÍCH KOSTEL + NÁMĚSTÍ 8.45

28. 7. HODY JIŘÍKOVICE JIŘÍKOVICE 10.30

4. 8. HODY KOBYLNICE KOBYLNICE 13.30

18. 8. POUTNÍ MŠE V PARKU ŠLAPANICE 9.00

1. 9. FARNÍ POUŤ DO TUŘAN KOSTEL TUŘANY 15.00

21. 9. FARNÍ POUŤ NA VRANOV KOSTEL VRANOV U BRNA 16.00

3. 11. DUŠIČKOVÁ POBOŽNOST NA HŘBITOVĚ HŘBITOV ŠLAPANICE 14.30

30. 11. ZPÍVANÉ ADVENTNÍ NEŠPORY A ŽEHNÁNÍ ADVENTNÍCH VĚNCŮ KOSTEL 17.00

24. 12. ŽEHNÁNÍ BETLÉMŮ NÁMĚSTÍ, KOSTEL 16.00

24. 12. PŮLNOČNÍ KOSTEL 21.30

FARNÍ KALENDÁŘ 2019

Máme za sebou další ročník sbírkové 
akce Koláč pro hospic, která odměňuje ty, 
kteří podpoří hospic. Tradiční sbírková 
akce slouží jako osvěta o potřebě paliativní 
péče a zároveň pro nás znamená důležitý 
fi nanční obnos, díky kterému se můžeme 
zlepšovat. Celý letošní výtěžek nám 
pomůže ke koupi nových polohovacích 
lůžek pro nevyléčitelně nemocné v Domě 
léčby bolesti s hospicem sv. Josefa v Raj-
hradě.

Letos nám podporovatelé ve Šlapanicích 
přispěli sumou 32 529 Kč. Když připo-
čítáme i ostatní místa, kde jsme nabízeli 
sladké koláčky, celková částka se vyšpl-

hala na rekordních 226 900 Kč. 
Tato suma nám pomůže k zakou-
pení celkem 4 kvalitních poloho-
vacích postelí pro naše pacienty. 

Děkujeme všem, kteří se roz-
hodli přispět. Poděkování patří 
i těm, kteří se zajímali o naše 
služby a organizaci. Díky vám 
můžeme nepřetržitě a vysoce 
profesionálně poskytovat péči 
nevyléčitelně nemocným tak, aby 
nebyla ohrožena kvalita jejich 
života i přes vážnou diagnózu.

Autor: Oblastní charita 
Rajhrad

VAŠE SLADKÁ PODPORA
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OSLAVY 100. VÝROČÍ
ZALOŽENÍ REPUBLIKY ČESKOSLOVENSKÉ
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NOVORO NÍ OH OSTROJ
M sto Šlapanice vás zve na

v úterý
1. 1. 2019
v 18.00 h.

M stský park Riegrova,
Šlapanice

Ob erstvení zajišt no.
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OD 21 200 K DO23 700 K
OD 28 000 K DO 30 000 K
ZÁSTUPCE VEDOUCÍHO

KONTAKTUJTE NÁS:  
Na emailu nabor@penny.cz nebo 
na tel.: 725 705 150

PENNY 
Brno

 BÝT I VAŠE PENNY!

Mgr. Michal Hon, advokát
Vážení spoluobčané, ve své nové šlapanické pobočce Vám
nabízím komplexní advokátní služby v různých oblastech práva, a 
to vždy s maximálním zaměřením na individuální potřeby klientů. 
Pobočka se nachází na adrese Šlapanice, Brněnská 252/29, v 
bezprostřední blízkosti konečné zastávky trolejbusu. Úřední 
hodiny pobočky jsou proměnlivé a osobní schůzku je tak nutné si 
vždy předem sjednat telefonicky či emailem.

Se svými dotazy se na mne neváhejte obrátit.

adresa pobočky: Šlapanice, Brněnská 252/29, PSČ 664 51
+420 605 114 260 | hon@hr-advokati.cz | www.hr-advokati.cz

V á n o č n í  k a p r
Šlapanič   rybáři pro Vás, tak jako každý 

rok, připravili za velmi příznivé ceny 
tradičního Vánočního kapra

z ekologicky čistých biochovů rybníků 
Vysočiny velkostatku paní hraběnky 

Podstatzké-Lichtenstein.

Prodejní akce bude probíhat 
ve dnech 20. – 23. 12. 2018 

v době od 09.00 hod. do 16.00 hod. 
ve Šlapanicích na ulici Lidická, 

před branou areálu fi rmy ICEC.
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7. 12. Předvánoční zastavení na ZŠ Šlapanice 16.00 základní škola

8. 12. Den otevřených dveří na gymnáziu 9.00–16.00 gymnázium

8. 12. O líné babičce – hudební komedie 19.00 sokolovna

9. 12. Šlapanické Vánoce 16.00–19.00 Masarykovo náměstí

9. 12. O líné babičce – hudební komedie 19.00 sokolovna

9. 12. Adventní koncert CIMBAL CLASSIC 19.00 KD Bedřichovice

12. 12. Česko zpívá koledy 18.00 Masarykovo náměstí

12. 12. Koncert Skyey Gospel 18.30 Masarykovo náměstí

13. 12. Beseda se spisovatelkou M. Harasimovou 18.00 městská knihovna

15. 12. Vánoční koncert Žalman a spol. 20.00 sokolovna

16. 12. Šlapanické Vánoce 16.00–19.00 Masarykovo náměstí

22. 12. Vánoční atletický trojboj 4. ročník 8.00 tělocvična ZŠ

22. 12. Šlapanické Vánoce 16.00–19.00 Masarykovo náměstí

24. 12. Koledování na hřbitově 14.30 hřbitov

26. 12. Štěpánská zábava 20.00 KD Bedřichovice

1. 1. Novoroční ohňostroj 18.00 městský park

10. 1. Toskánsko – cestopisná přednáška 18.00 městská knihovna

11. 1. Myslivecký ples 20.00 sokolovna

12. 1. Tříkrálová sbírka v ulicích města

16. 1. Sestry Wanklovy – přednáška 17.00 muzeum

19. 1. Zahrádkářský věneček 20.00 sokolovna

26. 1. Sokolský ples 20.00 sokolovna

26. 1. Farmářské trhy se zabijačkou 9.00–11.30 Masarykovo náměstí

1. 2. O líné babičce – hudební komedie 19.00 sokolovna

2. 2. O líné babičce – hudební komedie 19.00 sokolovna

6. 2. Ženy umělkyně – přednáška 17.00 muzeum

8. 2. Ples gymnázia 20.00 sokolovna

14. 2. Masopustní pohádka 17.00 kinosál ZŠ

16. 2. Městský ples 20.00 sokolovna

21. 2. Barma, Vietnam – cestopisná přednáška 17.00 muzeum

22. 2. O líné babičce – hudební komedie 19.00 sokolovna

23. 2. O líné babičce – hudební komedie 19.00 sokolovna

Časy a místa konání se u některých akcí mohou lišit, sledujte proto výlepové plochy města, infokanál a hlášení městského rozhlasu.

KALENDÁŘ AKCÍ | PROSINEC – ÚNOR



13. 10. 2018
Farmářské trhy – Jakub Mikšovský

8. 11. 2018
Přednáška o legionářích – Josef Kopecký

18. 10. 2018
Melodie stále zelené – Josef Kopecký

10. 11. 2018
Taneční večer první republiky – Jan Šlancar

28. 10. 2018
Oslavy 100 let ČSR – Jiří Kubiš

17. 11. 2018
Svatomartinské setkávání – Josef Kopecký


